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ÜNNEP ÜNNEP

   CSAJBÓK FERENCNÉ

2022. október 6-án – nemzetünk gyásznapján – 
emlékezésre, tiszteletadásra, gyertyagyújtásra gyüle-
kezünk a ’48-as emlékparkban. 173 éve ezen a napon 
Aradon halt hősi halált a szabadságharc 13 főtisztje, 
Pesten gróf Batthyány Lajos az első felelős kormány 
miniszterelnöke.

„Minden ember annyit ér, amennyit embertársainak 

és hazájának szolgálni tud” – vélekedik Kodály Zoltán. 

Ők az életükkel szolgáltak. Idézzük fel haláluk előtti 
utolsó szavaikat, tetteiket!

Batthyány Lajos gróf, miniszterelnök

A pesti Újépület udvarán 1849. október 6-án reggel golyó 
általi halált hal az első felelős magyar kormány miniszter-
elnöke, gróf Batthyány Lajos. A felesége által becsempé-
szett kis tőrrel öngyilkosságot kísérel meg. Nem sikerült. 
A gyilkos golyó azonban kioltja a féltérdre ereszkedett 
férfi életét. „Éljen a haza” kiáltással halt meg 43 évesen.

Dessewffy Arisztid (47 éves)

Magyar nemesi család sarja. 1849. június 1-jén nevezik 
ki tábornokká. Személyes bátorsága kiemelkedő „Nekem 
a halál semmi” – ez volt a szavajárása. Ifjú házas, július 
5-én volt az esküvője. Kötél általi halálra ítélik, melyet 
kegyelemből golyó általi halálra változtatnak. Mélyen 
aludt a kivégzése előtti éjszakán. „Tiszta lelkiismeretem 
van, s az hagyott aludni” – magyarázta reggel a papjának.

Kiss Ernő (50 éves)

A sortűz eldördülésekor állva maradt, nem roskadt ösz-
sze. Kivégzésekor nem engedte a szemét bekötni. Hát én 
– kiálta -, rólam megfeledkeztek? A káplár, kinek pus-
kája töltve maradt, kilépett a sorból, s rálőtt a nyugodt 
tábornokra, aki homlokon találva elhullott azon osztrák 
golyók egyikétől, melyeknek özönét annyiszor zúdította 
magára. Egy altiszt közvetlen közelről lőtte agyon.

Lázár Vilmos (34 éves)

Vagyontalan magyar-örmény nemesi családból szárma-
zik. Kiváló képességű parancsnok. Bírái kegyelemből 
golyó általi halálra ítélik. A kivégzése előtti éjjel ezt írta 
a feleségének: „Adj gyermekink mindegyikének, ha kilép 
a világba, egy emléket tőlem – élő jeléül annak, hogy az, 
aki becsületesen és tisztán élte egész életét – nyugodtan bir 
meghalni, ha ártatlanul is, mint én.”

Leiningen-Westerburg Károly

Német gróf, a felesége pozsonyi magyar lány. Mi vezetett 
egy német főnemest az aradi bitófa alá? Miért védte a 
magyarok ügyét? Kiváló katona volt. Halála előtt őreit 
megvesztegetve visszaszerezte honvédtiszti egyenruhá-
ját, hogy abban haljon meg. Utolsó szavait – a kivégzés 
parancsnokának Tichy őrnagynak az intésére – dobok 
dübörgése némította el. Mindössze 30 évet élt!

Schweidel József

Német polgárcsaládban született. Görgeyvel együtt tet-
te le a fegyvert Haynau régi tiszttársa, s egykori barát-
ja volt. Bízhatott volna a kegyelemben, ám kérvényét 
elutasítják, sortűz végzett vele. Kezében a feszületet 
tartotta halálakor. A vérével befröcskölt keresztet papja 
–Schweidel utolsó kívánságának eleget téve – eljuttatta 
az ugyancsak az aradi várban raboskodó honvédkapi-
tány fiának. 53 évet élt.

Poeltenberg Ernő (35 éves)

Bécsi születésű, családja osztrák nagybirtokos család. 
Azt vallja: „Csak a nyelvem német, szívem magyar, mert 
a szabadságért dobog!” Kötél által elsőként kellett meg-
halnia. Rendkívül erős fizikuma miatt halála lassú és 
gyötrelmes volt. A kivégzés hajnalán, a várudvaron gyü-
lekező társaihoz így szólt: „Szép kis deputáció megy az 
Úristenhez”, hogy a magyarok ügyét képviselje.

Török Ignác

A gödöllői hadmérnök a kivégzés előtti éjszakán sem 
cáfolta meg hivatását és szenvedélyét: egy a várerődí-
téssel kapcsolatos szakmunkát olvasgatott. Amikor 
a pribékek a bitóhoz kísérték, így vágott vissza Tichy 
őrnagy gúnyos megjegyzésére: „Szégyellje magát ön, 
hóhérlegény!” A kivégzése előtti pillanatokban állítólag 
szívszélhűdés érte, így a pribékek már csak a holttestét 
akaszthatták fel. Másodikként halt meg, 54 évesen.

Láhner György (54 éves)

Német polgári család gyermeke. Zseniális szervező, 1849 
februárjától tábornok. A honvédhadsereg felfegyver-zé-
sén nagy ambícióval dolgozik. A magyar nyelvet csak 
töri, de az ágyúkra ezt íratja: „Ne bántsd a magyart!”

1849. október 6-án harmadikként hal meg az akasztófán. 
A szemtanúk azt vallották, hogy utolsó estéjén a felesé-
gét fogadta, majd fuvolázott, a Lammermoori Lucia c. 
operából a haldokló Edgár búcsúáriáját játszotta. 

Knézicˇ Károly (41 éves)

Kötél általi halálra ítélte a vértörvényszék, negyedikként 
halt hősi halált. A kivégzés előtti éjszakán Egerben élő 
családjának írt búcsúlevelet. Tudatos, republikánus for-
radalmár volt. „Lelkemben egy jobb kor utáni vágy éb-
redt” – írja az általa megtett út magyarázatául. Egy jobb 
kor…. Ő nem érte meg.

Nagysándor József (45 éves)

Rendkívül bátor, jó katona, de ha kell, fegyelmezetten 
engedelmes. Engedelmesen halt kötél általi halált, ötö-
diknek! Szivarozva várta a kivégzését, s mikor sorra ke-
rült egy latin mondást idézett: „Ma nekem, holnap ne-
ked:” Éljen a haza! kiáltással halt meg.

Damjanich János (45 éves)

Gennyes lába miatt láztól borzongott. Nehéz láncaitól 
már alig tudott mozdulni. Nem aludt sokat. Mosakodott, 
rendbe hozta magát mire érte jöttek. A lépcsőhöz nem 
tudott mankóival menni, úgy vitték. Szemétszállító sze-
kérderékban érkezett a vesztőhelyre. Amikor rá került a 
sor, a hóhér segíteni akart, de ő visszautasította. Előbb 
bekötözött, sebzett lábát tette ki a szekérderékból, azután 
a másikat, majd mankójára támaszkodva a bitóhoz ván-
szorgott. Már csak ketten maradtak Vécseyvel, amikor a 
pribékek hozzá léptek. Azt gondoltam, én leszek az utolsó, 
mert a csatában mindig első voltam – mondta. Szegény 
Emíliám! Éljen a haza – ezek voltak utolsó szavai.

Aulich Lajos (56 éves)

Pozsonyi polgári családba született. A kápolnai csata 
előtt kap tábornoki rangot, 1849. július 14-től a kor-

mány tagja. Ő az utolsó hadügyminiszter. Július 22-ei 
hadparancsában azt hirdeti: „Harcunk a közszabadság 
harca az abszolutizmus ellen, győzelmeink elődiadalai a 
világszabadságnak”. Világosnál esik fogságba október 
6-án he-tedikként hal hősi halált a bitón. A kivégzése 
előtti éjszakán Horatius verseit olvasgatta. 

Vécsey Károly

Kötél által hal, büntetésből végig kellett néznie társai 
kivégzését. Utolsónak végez vele a hóhér. Utolsó lévén 
már nem volt kitől elköszönnie, így hát a halott Dam-
janichoz lépett, s az ő kezét csókolta meg búcsúzóul. 
Mindössze 42 évet élt!

A mécsesek és a park lámpáinak fényénél a „költő-
fejedelem” Vörösmarty Mihály szavai jutottak eszembe: 
„A múltat tiszteld, s a jelent vele kösd a jövőhöz!”

MEGHÍVÓ
Túrkeve Város Önkormányzata, a Madarász Károly Művelődési Ház 

és Városi Könyvtár, a 31 éves Túrkevéért Alapítvány Kuratóriuma
tisztelettel hívja és várja önt és családját

2022. október 6-án fél 6-ra a ’48-as parkba
a szabadságharc mártír vértanúi aradi kivégzésének 173. évfordulóján 

tartandó emlékezésre és gyertyagyújtásra.

„A haza minden előtt! ”
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Az 1956-os forradalom és szabadságharc vagy az 
1956-os népfelkelés Magyarország népének a sztálinis-
ta terror elleni forradalma és a szovjet megszállás ellen 
folytatott szabadságharca, amely a 20. századi magyar 
történelem egyik legmeghatározóbb eseménye volt. A 
budapesti diákoknak az egyetemekről kiinduló békés 
tüntetésével kezdődött 1956. október 23-án, és a fegy-
veres felkelők ellenállásának felmorzsolásával fejező-
dött be Csepelen november 11-én.

Az október 23-i budapesti tömegtüntetés a kommu-
nista pártvezetés ellenséges reakciója és a fegyvertelen 
tömegre leadott véres sortűz következtében még aznap 
éjjel fegyveres felkeléssé nőtt, amely október 30-án a 
pártház elfoglalásával végül győzött. Ez a kormány bu-
kásához, a szovjet csapatok visszavonulásához, majd a 
többpártrendszer visszaállításához és az ország demokra-
tikus átalakulásának megkezdéséhez vezetett. November 
első napjaiban az új kormány megkezdte a tárgyalásokat 
a Szovjetunióval a szovjet csapatok teljes kivonásáról, a 
Varsói Szerződésből való kilépésről és az ország semle-
gességéről. A szovjet politikai vezetés azonban a kezdeti 
hajlandóság után meggondolta magát, és miután számít-
hatott arra, hogy a nyugati nagyhatalmak nem nyújtanak 
a magyar kormánynak segítséget, november 4-én hajnal-
ban a szovjet csapatok hadüzenet nélküli háborút indítot-
tak Magyarország ellen. A honvédségi laktanyák, repülő-
terek a Szovjet Hadsereg egységeinek gyűrűjébe kerültek. 
Az aránytalanul nagy túlerővel szemben egyedül maradt 
ország több napon át folytatott hősi forradalma így végül 
elbukott.

A harcokban a titkosí-
tás alól 1993-ban feloldott 
statisztikai adatok szerint 
2652 magyar és 720 szovjet 
állampolgár esett el. A for-
radalom következménye-
ként hozzávetőleg 176 ezer, 
más adatok alapján mint-
egy 200 ezer magyar hagy-
ta el az országot, túlnyomó 
többségük Ausztria felé 
menekülve. 1957 januárjá-
tól a forradalom résztvevőit 
tömegesen börtönözték be, 
majd sokukat kivégezték. 
A brutális megtorlást és a 
magyar nép elnyomását az 
ENSZ és a világ közvélemé-
nye egyaránt elítélte.

A forradalom leveré-
sét követő évtizedekben az 
1956-os eseményeket a pár-

tállami hatalom ellenforradalomnak bélyegezte és elítél-
te, de a rendszerváltás során megváltozott az események 
hivatalos értékelése. 1989. október 23. óta ez a jeles nap 
kettős nemzeti ünnep Magyarországon: az 1956-os forra-
dalom kitörésének napja és a Magyar Köztársaság 1989-es 
kikiáltásának napja.

Kiállításmegnyitóval és helytörténeti délutánnal vette kezdetét a város nap-
ja. Számos érdekes előadást hallhattunk, mely helytörténeti érdekességeket tárt 
elénk. A programok sorába illeszkedve rendezték meg a Madarász Károly Nép-
dalkör ötvenéves jubileumi találkozóját a művelődési házban. Zenés, táncos és 
tornász-bemutatókat is láthattak az érdeklődők. Kísérőprogramként többek kö-
zött kézműves-foglalkozás, ügyességi családi verseny, állatsimogató volt, s ezek 
mellett egészségügyi szűrésekre is várták a rendezvényre kilátogatókat.

VÁROS NAPJA
Színes programokkal ünnepeltük a város napját Túrkevén

„1956. október 23-a örökké élni fog a szabad 
emberek és nemzetek emlékezetében. E nap a 

bátorság, az öntudat és a győzelem napja volt. 
A történelem kezdete óta nincs még egy nap, 

mely világosabban mutatja az ember csil-
lapíthatatlan vágyát a szabadság iránt – bárm-

ily kicsi is a siker esélye, s bármily nagy is az 
áldozat, amit követel.”  

 John F. Kennedy (1960)
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A korábbi években szokás volt 
városunkban a költségvetésbe olyan 
tevékenységek finanszírozását is be-
levenni, amelyek nem elsősorban 
önkormányzati feladatot képeznek, 
ugyanakkor éveken át ezen kiadások 
fenntartása hozzájárult ahhoz, hogy 
a város fejlődése megrekedjen és pá-
lyázati önerőkre, fejlesztésekre sok-
szor nem volt forrás. Ezeknek jelentős 
része első hivatali évemben is ismert 
volt, ugyanakkor nem lehet egyik 
napról a másikra megszüntetni olyan 
szolgáltatásokat, kedvezményeket, 
amelyek sok éven keresztül működtek 
a városban. Most a rezsi válsághely-
zet teremtette körülmények azonban 
jócskán hozzájárulnak ahhoz – kény-
szerként -, hogy haladéktalanul lépni 
kelljen ezekben, s ennek elszenvedői 
azok a családok is, akik hozzá szoktak 
a kedvezményekhez.

Ezek során hadd említsem meg a 
legfontosabb, általam legnagyobb féle-
lemmel járó területet, az orvosi rende-
lő üzemeltetését is. Hosszú ideje már, 
hogy nem önkormányzati alkalma-
zásban, fenntartásban kerülnek ellá-
tásra a háziorvosi körzetek, hanem 
azok magánpraxisként, a praxisjogo-
kat birtokolva többnyire egyéni vállal-
kozó, vagy társas vállalkozás formájá-
ban működnek az alapellátás feladatai. 

Máshol - túlnyomó többségében 
- a szolgáltatásokhoz a vállalkozó 
orvosok a magánpraxis jellegének 
megfelelően saját rendelőt, saját várót 
tartanak fenn, annak költségeit termé-
szetszerűen finanszírozva, vállalkozá-
sukhoz kapcsolódó minden kiadással. 

Városunkban nagy eredmény volt 
a dr. Nánási Lajos Egészségház át-
fogó felújítása, ugyanakkor ennek 
üzemeltetési kultúrája megmaradt 
úgy, mintha önkormányzati szolgál-
tatásként működne az alapellátás, és 
mintha ma is önkormányzati körzeti 
orvosok dolgoznának. Más települé-
sektől eltérően az önkormányzat je-
lentős kiadást vállal át az ott szolgál-
tatást végző - 4 háziorvos, 2 fogorvos, 
orvosi ügyelet + magánrendelések 
- egészségügyi szolgáltatótól, amelyek 
finanszírozása egyre inkább (súlyadó 
elvonása, szolidaritási hozzájárulás 

megfizetésének kötelezettsége, nor-
matívák reál értékének csökkenése, 
kiadások növekedése stb.) hozzájárul 
a város pénzügyi nehézségeihez. A 
város kiadásai folyamatosan nőnek, 
a rezsiköltségek az egekben, ugyan-
akkor a város állami normatívái nem 
emelkednek sajnos. 

Éppen ezért jócskán időszerű len-
ne, ha az országban általános gyakor-
lat, miszerint az orvosok a magánpra-
xisukhoz tartozó várókat, kiegészítő 
helyiségeket maguk, vagy közösen 
üzemeltetik, mindenképpen maguk 
finanszírozzák, itt is elindulhatna, hi-
szen végre a kormányzat érdemben 
és méltányosan megemelte a praxi-
sok finanszírozását az elmúlt két év-
ben, s a praxisok finanszírozásának 
emelkedésének mértéke talán idősze-
rűvé tenné, hogy ezen költségeket is 
maguk finanszírozzák. Ez havi szinten 
pár tízezer forintot jelenete csupán 
szolgáltatóként, míg ez együtt az ön-
kormányzatnak együtt jelentős kiadás. 
Ez ügyben több nagyon nehéz tárgya-
lás előtt állok a túrkevei orvosokkal, 
s habár ennek magvait elvetettük az 
energiaválságról szóló képviselői elő-
terjesztésben, ennek ellenére nyilván 
csak úgy lehet megvalósítani, ha az 
orvosokkal egy folyamatos egyeztetés 
és valamilyen szintű egyetértés ala-
kulna ki. Ebben az ügyben a tárgya-
lásokat hamarosan meg kell kezdeni, 
elsőként a városi főorvossal egyezte-
tek, majd bízom benne, hogy lesz mód 
elnyerni az egészségügyi szolgáltatók 
elfogadását is – habár minden bizony-
nyal örülni nem fog ennek senki. 

Miután városunk alapellátásában 

több nyugdíjaskorú orvos is dolgo-
zik, egyáltalán nem lenne elfogadha-
tó, hogy ezen plusz költségek miatt 
megszüntessék praxisukat, hiszen az 
alapellátás jelentősége kiemelkedő és 
az országos orvoshiány olyan magas, 
amelynek kezelése szinte lehetetlen 
lenne. Mindezek miatt félelemmel 
tölt el a következő időszak ezen tár-
gyalások miatt, ugyanakkor ez is egy 
olyan örökség, ami a ballai járathoz 
hasonlóan megoldást vár, hiszen az 
sem várható el tartósan, hogy min-
den ilyen jellegű költséget szintén az 
önkormányzat finanszírozzon csök-
kenő reálértékű bevételek mellett is. 

Az, hogy emiatt a lépésem miatt ér-
demi ellenkampány indulhat ellenem, 
az kevéssé foglalkoztat. Mérlegelnem 
kell, hiszen semmilyen szempontból 
nem szeretném veszélyeztetni az ellá-
tásokat. Nem tudom, hogy van-e esé-
lye a megértésnek, és számíthatok-e a 
szolgáltatók belátására. Vannak más 
területek is a bölcsőde és a ballai jára-
ton túl, amelyek beavatkozást igényel-
nek, s a megszorítások nyilván több 
területen kell, hogy jelentkezzenek, de 
semmiképpen ne a kátyúzásoknál, és 
ne a pályázati fejlesztéseknél, melyek 
előrelépéseket hozhatnak a városnak. 

Be kell látnia a lakosságnak, hogy 
egy egész város érdekeit kell szem 
előtt tartanom annak dacára, hogy 
ezek az intézkedések, döntések pár 
embernek nehézséget okoznak ért-
hető okokból. A többség érdekeit kell 
minden hasonló esetben előtérbe he-
lyezni! Bízom benne, hogy ezt min-
denki belátja, s megértéssel fogadja 
ezeket a racionális lépéseket!

A balai autóbuszjárat aktuális téma, hiszen a közelmúlt-
ban volt a Képviselő-testület előtt a járat megszüntetésének 
napirendje. 

Valójában már egy éve haldoklik a járat, számos külső ok-
ból következően. Ennek a legfontosabb része a hosszú ideje 
sofőri tevékenységet ellátó kollegánk nyugdíjba vonulása, hi-
szen a járat busz jelleggel, buszvezetői jogosítványt igényelve 
volt eddig megszervezve. Másik nyilvánvalóan a pénzhiány. 

Szeretném kihangsúlyozni, hogy nem a balaiakkal szem-
beni érzéketlenségem az oka a járat megszűnésének! Magam 
is sajnálom, amikor ilyen döntésekre kényszerülünk, de külső 
tényezők figyelembevételével a legjobb döntéseket kell meg-
hozni a város érdekében, ami sajnos olykor azzal jár, hogy egy 
kisebb csoport érdekeit sértheti. 

Túrkeve város Önkormányzata külterületi lakosok segíté-
se jogcímen 192 fő után 2.700 Ft/fő normatívát kap, amiből 
támogatnia kell a külterületen lakók körülményeit. Ez leg-
több helyen (más településeken) a külterületi utak karban-
tartását jelenti, de Túrkevén sok éve a balai buszjáratra ment 
el ez a normatíva teljes egészében. Jóval korábban egy cég 
menetrendszerű járattal üzemeltette a balai járatot, aminek 
megszűnését követően Túrkeve város Önkormányzata vette 
át ezt a feladatot. Az elmúlt években folyamatosan, de igen 
komoly veszteséggel üzemelt a járat. Konkrétan ez azt jelenti, 
hogy minden külterületi lakosra járó normatívát, ezt a bizo-
nyos 192 x 2.700 forintot (összesen 518.400 Ft) ennek a járat-
nak az üzemeltetésére fordította, aminek fenntartása 2022-re 
meghaladja a 6 millió forintot.

A buszsofőrrel hosszan egyeztettünk és gyűjtöttünk ada-
tokat múlt év végén a járat kihasználtságáról. Napi négyszer 
fordult meg Balára, reggel hozta a gyerekeket, utána volt egy 
„bevásárló járat”, majd délután két időszakban vitte vissza a 
gyerekeket, attól függően, hogy ki napközis, ki nem. A bus-
zsofőr beszámolója szerint többnyire - ha ki volt használva a 
járat - 2-5 fő között volt az utasok száma, de gyakran előfor-
dult, hogy egy utas sem volt, és gyakran 1-2 utassal üzemelt. 
A legnagyobb problémát nyilvánvalóan a költségek folyamatos 
emelkedése és az állami normatíva finanszírozás változatlan 
mértéke jelentette. Már ez év elejétől a garantált bérminimum 
megemelése megnövelte a személyi költségeket és csak a dologi 
költségek (üzemanyag felhasználás, gépjármű fenntartás) meg-
haladja a 2,1 millió forintot. Mindennek hátterében ott van az a 
tény, hogy az önkormányzat a 192 külterületi lakosra jutó teljes 
támogatást ennek a járatnak az üzemeltetésére használta fel, 
miközben a 192 főből mindössze 33 fő balai. 

Őszintén megértem négy gyermekes családapaként azt 
a dilemmát, hogy hogyan oldja meg egy-egy család azt a 
menedzsmentfeladatot, hogy a gyermekeket iskolába, óvo-
dába kell juttatni, onnan haza. Ez mindenhol gond. Ugyan-
akkor látni kell, hogy Bala demográfiai helyzete miatt ennek 
igénye folyamatosan csökkent, s jelenleg már kettő család 
négy gyermeke jelentkezett hivatalomban, akik igényelték 
ezt a szolgáltatást idén iskolakezdéskor. Miután a városnak 
a költségei folyamatosan tovább növekedtek, végleg nyug-
díjba vonult a sofőr és ilyen alacsony bérért nem lehet talál-

ni olyat, aki a járat üzemelését ellátná, miközben az állami 
normatívák nem változtak továbbra sem, kezelhetetlenné 
vált a járat finanszírozása. 

Még, ha találnánk is egy sofőrt, aki az iskolákhoz igazodva 
napi kétórás elfoglaltsággal vállal munkát, akkor is 3,5-4 millió 
forint hiányozna az üzemeltetéshez. Eközben rezsivészhelyzet 
van, azt sem tudjuk, hogy üzemeltessük meglévő intézménye-
inket, az önkormányzat működése is forráshiányos, a strandunk 
teteje továbbra is nejlonnal borítva, és igen – vannak nyertes pá-
lyázatok, amelyeket szeretnék megvalósítani, és pályázati önerő-
re is többre lenne szükség, mert a fejlesztésektől sem szeretnék 
elesni. Ezen kívül állandó az igény a kátyúzásra, így azt sem sze-
retném felfüggeszteni, mert az sokkal többeket érint mindennapi 
életben – és hosszan sorolhatnám a kiadásokat, amelyekhez vagy 
nincs állami normatíva, vagy csökkent, hiszen az elvonások (pl. 
súlyadó) is több tízmilliós kiesést jelentettek a városnak, ráadá-
sul továbbra is kötelez bennünket a kormány (ilyen korábban 
soha nem volt, elődeim ilyennel nem szembesülhettek), hogy 
un. szolidaritási hozzájárulást fizessünk meg saját bevételeink-
ből, ami több mint 50 millió Ft. 

Tehát ilyen körülmények között, ilyen okok miatt kell 
döntéseket hozni, és egy járat, amit 2-3-4 fő használ, és jelen 
formájában 5,5-6 millió többletkiadást jelent, de még csök-
kentve is 3,5-4 milliót jelentene – megítélésem szerint nem a 
saját bevételeink célszerű felhasználása. 

Két szempont motivál, amikor pénzek felhasználásáról 
döntök. Egyik az, hogy hogyan tudok 1 Ft-ból több forintot 
csinálni (pl. pályázatokkal, korábbinál bölcsebb gazdálko-
dással stb.), illetve, hogy a pénzfelhasználás eredménye hány 
túrkevei lakos életére van hatással. Ebben a helyzetben a balai 
járat egyre hátrébb sorolódott sajnos. 

Mindezen okok vezettek oda ez év elején, hogy a járat-
számokat folyamatosan csökkentettük és bejelentettük a járat 
megszűnését a 2021/2022-es második félév közben. Ígértük, 
hogy addig segítünk és meg is tettük különböző megoldások-
kal. Nincs ez másként most sem a 2022/2023-as tanév első 
félévében, amikor a Polgármesteri Hivatal gépjárművezetője 
személykocsival próbál segíteni a szülőknek. Ezt az intézkedést 
külön hangsúlyoznám, mert többen úgy állítják be, mintha 
nem is próbálnánk segíteni. Ugyanakkor a szükséges források 
a járat fenntartásához, miközben az 500 ezer forint körüli nor-
matíva érdemben hosszú ideje nem változott, így irreális költ-
ségeket ró a fenntartásra. 

Ezen gazdasági okok és racionális szempontok alapján 
terjesztettem be a javaslatot, amit végül a testület józan meg-
fontolással támogatott. Őszintén sajnálom mindkét család 
helyzetét, akinek ezzel kellemetlenséget okozunk, de meg kell 
érteniük, hogy nem hozhatunk ilyen áldozatot a város szűkös 
forrásaiból a járat fenntartására. Abban bízom, hogy a balai út 
hamarosan induló felújítása érdemben hozzá fog járulni ah-
hoz, hogy a közlekedés könnyebb legyen, de a jelenlegi állami 
finanszírozás mellett a külterületi lakosságnak fel kell készül-
nie arra, hogy csak magára számíthat, és az önkormányzat 
segítségnyújtásának mértéke csak a bevételek függvényében 
lehetséges – sajnos.

ÖNkormáNyzati HírEk ÖNkormáNyzati HírEk

    SALLAI R. BENEDEK  - POLGÁRMESTER

Balai autóbuszjárat GONDOLATOK AZ EGÉSZSÉGÜGYI FELADATELLÁTÁSRÓL 
    SALLAI R. BENEDEK  - POLGÁRMESTER
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Döntött a képviselő-testület a Szervezeti és Működési 
Szabályzatáról szóló önkormányzati rendelet módosításáról.

A Korda Vince Táncművészeti, Képzőművészeti és 
Színjáték Alapfokú Művészeti Iskola 2021/22. tanévi mű-
ködéséről szóló tájékoztató és az Egressy Béni Zeneiskola, 
Alapfokú Művészti Iskola 2021/22. tanévi működéséről 
szóló tájékoztató elfogadása történt meg. A testület mind 
a két intézmény dolgozóinak és tanulóinak megköszönte 
egész éves munkáját.  

A Túrkevei Óvodai Igazgatóság és Bölcsőde esetében 
két döntés született: a Bölcsőde szakmai programjának 
elfogadása történt meg, majd a Túrkevei Óvodai Igazga-
tóság és Bölcsőde 2021/2022. nevelési évéről szóló beszá-
moló elfogadására került sor. 

Döntött a képviselő-testület a volt Kálmán király úti 
óvoda vagyonkezelésbe adásáról. A Kálmán király u. 3. 
sz. alatti ingatlant határozatlan idejű szerződéssel átadja 
a Túrkevei Atlétikai Club részére, akik az üzemeltetéssel 
kapcsolatos közmű költségek, valamint a fenntartással, ál-
lagmegóvással járó munkák és azok költségeit átvállalják. 

Elfogadta a képviselő-testület három pályázat újbóli 
kiírását, amelyek a Liget Piactér területén létrejövő üzlet-
sor üzleteinek hasznosítására, cukrászati tevékenység el-
látására és a Túrkeve, Széchenyi u. 3. sz. alatti üzlethelyiség 
hasznosítására kiírt pályázatok. 

Elfogadta a képviselő-testület a Bursa Hungarica Fel-
sőoktatási Önkormányzati Ösztöndíjpályázat 2023. évi 
fordulójához való csatlakozásról szóló határozatot. A pá-
lyázatokat 2022. november 3-ig lehet benyújtani. 

A rezsi vészhelyzetet és a fogyatkozó igényt figyelembe 
véve döntött a képviselő-testület a balai buszjárat 2023. ja-
nuár 1-től történő megszüntetéséről. Egyben Polgármes-
ter Úr felkérte a Képviselő-testület tagjai és a bizottságok 
tagjait, hogy a költségvetés elkészítéséig javaslattal éljenek 
a probléma megoldására. 

A képviselő-testület úgy döntött, hogy az AOFK-1.2.1-
21 „Országos Bringapark Program 2022” pályázat fejlesz-
téseként megvalósuló túrkevei bringapark helyszínéül a 
Túrkeve Sirály-parkot jelöli ki.

Szociális tűzifa program létrehozásáról tárgyalt a kép-
viselő-testület. Egyben felkérte a Szociális és Egészségügyi 
Bizottságot, hogy a Polgármesteri Hivatal közterületfenn-
tartással és szociális területen dolgozó munkatársainak be-
vonásával készítsen javaslatot a város bel- és külterületén 
keletkező fa tüzelőanyag szociális célú felhasználásáról. 

Az elmúlt időszakban hozott hat határozat esetében a 
képviselő-testület határidő módosításáról döntött. A ha-
tározatok határideje 2022. december 31-ig kerültek meg-
hosszabbításra. 

Elfogadásra került az önkormányzati ingatlanok értéke-
sítésével kapcsolatos tájékoztató. Értékesítésre került a Túr-
keve 0772/4 hrsz-ú 5215 m2-ű kivett tanya, a Túrkeve, Hol-
lósi utca 17. sz. alatti, 2880. hrsz.-ú 448 m2 területű kivett 
lakóház, udvar megnevezésű ingatlan és a Túrkeve 0645/4 
hrsz-ú, kivett udvar elnevezésű, 840 m2 területű ingatlan. 

A Túrkevei Városgondnokság Nonprofit Kft. műkö-
dési nehézségei megoldása érdekében a képviselő-testü-
let döntött a Városgondnokság Kft-nél történő szervezeti 
átalakításokról.  A kiadások minimalizálása érdekében a 
működési költségek csökkentésére van szükség.

A volt „Oroszlán Vendéglő” felújítási munka folytatá-
sával kapcsolatban a képviselő-testület elfogadta a Túr-
kevei Városgondnokság Nonprofit Kft. ajánlatát, így a 
Túrkeve, Mátyás király utca 1. sz. alatti ingatlan tetőszer-
kezetének felújítása folytatódik. 

A képviselő-testület úgy döntött, hogy a „Túrkeve vá-
ros önkormányzati épületeinek energetikai korszerűsíté-
se” című pályázat építéshez kapcsolódó költségein belül 
a Finta Múzeum energetikai korszerűsítésének megva-
lósításával a Túrkevei Városgondnokság Nonprofit Kft.-t 
bízza meg, illetve a „Túrkeve város önkormányzati épüle-
teinek energetikai korszerűsítése” című pályázat építéshez 
kapcsolódó költségein belül a Gyógyfürdő napelem és az 
Idősek Otthon energetikai korszerűsítésének megvalósí-
tására az önkormányzat beszerzési szabályai szerint be-
szerzés lefolytatását írja elő.

Két képviselő képviselői tiszteletdíjának 28%-áról 
lemondott, melyet a képviselő-testület köszönettel elfo-
gadott. A megtakarítás a Jász-Nagykun-Szolnok Megyei 
Mozgássérültek Egyesület Túrkevei csoportja támogatá-
sára kerül felhasználásra.   

Interpellációs kérdésként merült fel, hogy a lámpás 
kereszteződésben hónapok óta nem működik a forgalo-
mirányítás. Mikortól lesz biztonságos az üzemelés? Felké-
résre került a Városfejlesztési, Városüzemeltetési, Idegen-
forgalmi és Környezetvédelmi Bizottság, hogy vizsgálja 
felül a kérdést, és dolgozzon ki rá megoldást. 

    CZUCZINÉ KERESZTES ANITA - JEGYZŐ

KÉPVISELŐ-TESTÜLETI ÜLÉS 
2022. szeptember 14. 

Tűzifaprogram a magyar családok részére

Részletes információk a vásárlás helyszíneiről, feltéte-
leiről és menetéről:

•  A kormány a tűzifával az idei télre még nem rendel-
kező magyar családok ellátása és a lakossági igények 
kiszolgálása érdekében tűzifaprogramot indított. A 
kezdeményezést nem szociális szempontból, hanem az 
energia veszélyhelyzet megoldása érdekben hirdették 
meg, melynek keretében az állami erdőgazdaságoknál 
megtermelt tűzifa egységesen maximált áron vásárol-
ható meg, háztartásonként legfeljebb 10 erdei köbmé-
ter mennyiségben.

•  Az állami erdőgazdaságok elsősorban a saját működési 
területükön fekvő települések lakosságát szolgálják ki. 

Túrkevei lakosoknak a tűzifa értékesítési (megrende-
lési, befizetési) helye: Szolnok.
Szolnoki Erdészet elérhetősége: Szolnok, Kaán Károly 
utca 71, tel.: +36 30/2505629, hétfő-csütörtök: 8:00 – 
14:00-ig, péntek: 8:00 – 12:00-ig érhető el.

Jász-Nagykun-Szolnok Megyei települések tűzifa  
átvételi helyei:
•  NEFAG Zrt. Szolnoki Besenyszögi út Telep, Szolnok, 

Besenyszögi út, tel.: +36 30/623-2815, szolnok@nefag.
hu

•  Tiszaszőlős „régi” Csemetekert, 5244 Tiszaszőlős hrsz 
0297/2, tel.: +36 30/623-2815, szolnok@nefag.hu

•  illetve az aktuális kitermelés helyszíne, az átvételi pont 
véglegesítésére az adategyeztetéskor kerül sor.

•  A tűzifaprogram az Agrárminisztérium 2022. szeptem-
ber 18-i bejelentése alapján veszi kezdetét az állami er-
dészeti társaságoknál.

A program keretében vásárolható tűzifa mennyisége 
és fajtái:

Háztartásonként maximum 10 erdei köbméter tűzifa 
vásárolható, de van lehetőség a maximális mennyiség-
nél kevesebb, illetve részletekben történő vásárlásra is. A 
Tűzifaprogramban keménylombos, lágylombos és fenyő 
tűzifa vásárolható; az egyes állami erdőgazdaságoknál az 
adott területre jellemző fajösszetétel szerint. A program-
ban átlagosan 1 méter vagy annak többszöröse szerinti 
hosszúságú darabokra vágott feldolgozatlan hengeres fa-
anyag vásárolható.
A program keretében az állami erdőgazdaságoknál vá-
sárolható hengeres tűzifa egységes, maximált, forgalmi 
adót is tartalmazó ára tűzifa fajtánként, erdei köbmé-
terenként:

• Keménylombos: 30 000 Ft/erdei köbméter
• Lágylombos: 19 000 Ft/erdei köbméter
• Fenyő: 19 000 Ft/erdei köbméter
A tűzifa szállításának díját az ár nem tartalmazza, az 

átvételi pontról a felhasználási helyre, azaz a háztartásokig 

történő szállításról, illetve a fa feldolgozásáról a vásárló-
nak kell gondoskodnia.

A Tűzifaprogramban történő részvételre jogosultak:

•  A program keretében magyar lakcímkártyával rendel-
kező magánszemélyek vásárolhatnak tűzifát a lakcím-
kártyájuk bemutatásával, telefonos megrendelés esetén 
lakcímkártyával egyező pontos cím bemondása szük-
séges. A felhasználási hely az igénylő lakcímét igazo-
ló hatósági igazolványán (lakcímkártyán) feltüntetett, 
címadatokkal megjelölt hatályos tartózkodási hely, 
vagy ennek hiányában lakóhely. A Szolnoki Erdészet 
a Jász-Nagykun Szolnok megyei tartózkodási hellyel, 
vagy ennek hiányában lakóhellyel rendelkező magán-
személyeket szolgálhat ki. 

•  Egy háztartásra vonatkozóan összesen legfeljebb 10 er-
dei köbméter tűzifa vásárolható.

•  A Tűzifaprogramban a 10 köbméteres mennyiségbe 
beleszámít az állami erdőgazdaságoknál 2022. május 1. 
után vásárolt tűzifa mennyisége.

A Tűzifaprogramban vásárolt tűzifa árának befizetése, 
a fa átadása a vásárlóknak:

Az értékesítési helyeken történik a fa megrendelése és 
az egységes, maximált ár befizetése. A program keretében 
vásárolt tűzifát a vásárlók kizárólag az állami erőgazda-
ságok által meghatározott helyen és módon vehetik át. A 
tűzifa kiszolgáltatása csak a vételár megfizetése és a ren-
deletben előírt nyilatkozat megléte esetén történhet.

Fizetés módjai: készpénzben a Szolnoki Erdészet pénztá-
rában, valamint csekken.

(Források:
https://www.nefag.hu/erdogazdalkodas/termekek/tuzifa/ 
https://kormany.hu/agrarminiszterium/tuzifaprogram2)

    TÚRKEVE VÁROS ÖNKORMÁNYZATA
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PÁLYÁZATI FELHÍVÁS
BURSA HUNGARICA FELSŐOKTATÁSI ÖNKORMÁNYZATI ÖSZTÖNDÍJPÁLYÁZAT 2023.

Túrkeve Város Önkormányzata az Innovációs és Technológiai Minisztériummal együttműködve 2023. évre Bursa Hunga-
rica Felsőoktatási Önkormányzati Ösztöndíjpályázatot ír ki Túrkeve Város Önkormányzata illetékességi területén állandó 
lakóhellyel rendelkező, hátrányos helyzetű, szociálisan rászoruló  

1.  felsőoktatási hallgatók számára (teljes idejű, nappali munkarend) a 2022/23. tanév második és a 2023/24. tanév első 
félévére vonatkozóan („A” típusú pályázat)

2.  a 2022/2023. tanévben utolsó éves, érettségi előtt álló középiskolásoknak vagy felsőfokú végzettséggel nem rendelkező, 
felsőoktatási intézménybe még felvételt nem nyert érettségizetteknek, akik a 2023/2024. tanévtől felsőoktatási intéz-
ményben teljes idejű, nappali munkarend szerint kívánnak továbbtanulni. 

(„B” típusú pályázat)

A részletes feltételekről, tudnivalókról   a pályázati kiírásban tájékozódhat!
A pályázati kiírás 2022. október 3.-től letölthető a www.turkeve.hu honlapról vagy átvehető a Túrkevei Polgármesteri Hivatalban.
A pályázat beadásához egyszeri pályázói regisztráció szükséges az EPER-Bursa rendszerben, melynek elérése: 
https://bursa.emet.hu/paly/palybelep.aspx

Azok a pályázók, akik a korábbi pályázati években regisztráltak a rendszerben, már nem regisztrálhatnak újra, ők a meglévő 
felhasználónév és jelszó birtokában léphetnek be az EPER-Bursa rendszerbe.
A pályázati űrlapot az EPER-Bursa rendszerben kitöltve, véglegesítve, onnan kinyomtatva, aláírva, papíralapon, a meg-
jelölt kötelező mellékletekkel együtt kell benyújtani a Túrkevei Polgármesteri Hivatalba.
A pályázati kiírásban meghatározott valamely melléklet hiányában a pályázat formai hibásnak minősül.
A pályázatok rögzítésének és az önkormányzathoz történő benyújtásának határideje: 2022.  november 3.
A pályázat benyújtásának helye: Túrkevei Polgármesteri Hivatal 5420 Túrkeve, Petőfi tér 1.
A pályázatok 2022. december 5-ig az önkormányzat Bursa-elbírálási szabályzata szerint kerülnek elbírálásra. A 
Bursa-elbírálási szabályzat megtekinthető a www.turkeve.hu honlapon.
A döntésről az önkormányzat az EPER-Bursa rendszeren keresztül elektronikusan értesíti a pályázókat.

Hálózati víznyomás csökkenést tapasztalhattak az 
elmúlt időszakban a túrkevei lakosok városszerte. Az, 
hogy a csapokból vékonyabb sugárban folyik a víz, több 
okra vezethető vissza.

Az első és talán a legfontosabb az elmúlt években ta-
pasztalható tavaszi-nyár elejei szárazság, amely az idei 
esztendőre is jellemző. A tavaszi hónapok magas átlag-
hőmérséklete és az alacsony relatív nedvesség kiszárítot-
ta a talajt, számottevő csapadék nem hullott. Az öntözést 
(mind a szántóföldeken, mind a kiskertekben) korán el 
kellett kezdeni. Az 1960-as években volt utoljára ilyen 
mértékű aszály és szárazság ebben a térségben.

Mindeközben a fogyasztási igények is megváltoztak. 
Egyre több lakos épít vagy állít fel medencét és tölti fel 
sok tíz köbméternyi vízzel. Az a szokás is megmaradt, 
hogy hűsítésként slaggal locsolják a járdát és az utat – s 
teszik mindezt a kevés rendelkezésre álló ivóvízzel.

Sajnos ezt az ugrásszerűen megnövekedett vízigényt 
nem minden esetben képesek a városban üzemelő kutak 
maradéktalanul ellátni. A TRV Zrt. munkatársai min-
dent megtesznek annak érdekében, hogy mihamarabb 
megoldást találjanak a most kialakult helyzetre, azon-
ban fontos kiemelni, hogy a vállalatnak kizárólag bérle-

ti-üzemeltetési szerződése van, melynek keretében tár-
saságunk a rendszeren javítást és karbantartást végezhet, 
azt a kutak és a hálózat műszaki teljesítő képességének 
határáig üzemeltetheti. A felújítások, beruházások a tu-
lajdonos önkormányzatot terhelik.

A TRV Zrt. számára nehezebb időkben is a legfonto-
sabb a közös összefogás és egyetértés. Ezek tekintetében 
a lakosok segítségét is kérjük a probléma enyhítésében és 
megoldásában. Ha lehet, ne most mossanak autót, ne lo-
csolják feleslegesen a járdát, úttestet ivóvízzel! Halasszák 
későbbre a medencék feltöltését és a gyep locsolását is. 
Ezek azok a tevékenységek, melyek elhagyásával városz-
szinten sok ezer köbméter vizet lehetne megtakarítani.

Természetesen a vízszolgáltató Tiszamenti Regioná-
lis Vízművek Zrt. is mindent megtesz annak érdekében, 
hogy zavartalan legyen Túrkeve vízellátása. A Társaság 
munkatársai folyamatosan figyelik, mérik és elemzik a 
hálózati veszteséget. Így egy esetleges csőtörés, repedés, 
szivárgás esetén szinte azonnal kivonulhatnak a hely-
színre a szakemberek, megakadályozva a további vízelfo-
lyást. A további vízkorlátozások elkerülése közös érdek, 
mely csak együttműködve, tudatosabb vízfelhasználással 
sikerülhet. 

    TRV Zrt.

VÍZÜGYI TÁJÉKOZTATÓ

A népszámlálás egy mindannyiunkat érintő, általában tíz-
évente ismétlődő adatgyűjtés. Az egész országban egy időben, 
azonos tartalommal és egységes módszertani alapon hajtják 
végre, kiterjed minden lakásra és személyre. A népszámlálás 
révén pontos és részletes képet kaphatunk hazánk népességé-
nek nagyságáról, demográfiai jellemzőiről, egészségi állapo-
táról, iskolázottságáról, foglalkoztatottságáról, nemzetiségi és 
vallási összetételéről, élet- és lakáskörülményeiről.

A népszámlálás eredményei számos területen hasznosulnak: 
Adatai megbízható alapot nyújtanak a településünket és 

a szűkebb lakókörnyezetünket érintő legfontosabb gazdasági, 
szociális és területfejlesztési döntések előkészítéséhez. Fontos 
információval szolgálnak a helyi ellátási, szolgáltatási igények-
ről. Láthatóvá teszik társadalmunk kisebb csoportjait, például 
a fogyatékossággal élőket, a nemzetiségi, vallási közösségeket. 
A népszámlálásból nyert információk segítik a vállalkozáso-
kat is, ezek ismeretében biztosabban tervezhetik például egy 
új üzlet megnyitását vagy a helyi szolgáltatásaik bővítését. A 
népszámlálás adatai alapul szolgálnak tudományos kutatá-
sokhoz, elemzésekhez is. A magyarországi népszámlálás egy 
globális program része, hiszen a világ valamennyi országában 
tartanak közel egy időben népszámlálást. A népszámlálási 
adatok segítségével adunk pontos képet magunkról a szom-
szédos országoknak, az Európai Uniónak, az egész világnak.

A népszámlálás időtartama: 
Október 1. és 16. között önállóan online lehet kitölteni 

a kérdőíveket.
Október 17. és november 20. között számlálóbiztosok 

keresik fel azokat a háztartásokat, amelyek október 16-ig 
nem töltötték ki online a kérdőívet.

November 21. és 28. között a település jegyzőjénél te-
hetnek ennek eleget adatszolgáltatási kötelezettségüknek 
azok, akik november 20-ig ezt nem tették meg.

A népszámlálás eszmei időpontja 2022. október 1-je 0 óra, 
azaz az ekkor fennálló állapotot alapul véve kell a kérdőív kér-
déseit megválaszolnunk.

A népszámlálás akkor eredményes, ha pontos képet ad 
hazánk lakosságáról. Ezért is fontos, hogy a népszámlálásban 
mindannyian részt vegyünk, ami egyébként a népszámlálás-
ról szóló 2018. évi CI. törvény szerint kötelességünk is.

Kérdőívet kell kitölteni mindenkiről, aki Magyarországon 
él; azokról is, akik átmenetileg, 12 hónapnál rövidebb ideig 
külföldön tartózkodnak; a külföldi állampolgárokról is, ha 
legalább 3 hónapja Magyarországon tartózkodnak.

A népszámlálás során a lakáskörülményekről is nyilatko-
zunk. A lakásadatok segítségével pontos képet kaphatunk a 

háztartások lakáskörülményeiről. Összeírásra kerül az ország 
területén minden lakás, lakott üdülő és lakott egyéb lakóegy-
ség, közösségi éjszakai elhelyezést szolgáló intézmény. Fontos, 
hogy az üresen álló lakásokról is ki kell tölteni a kérdőívet.

Postai felkérő levél
A KSH minden magyarországi lakcímre postai felkérő le-

velet küld szeptember utolsó napjaiban.
A népszámlálás nem a bejelentettség szerinti, hanem a 

tényleges élethelyzetet méri fel. Az, hogy kik élnek az adott lak-
címen, a kitöltött kérdőívekből derül majd ki, előzetesen nem 
ismert, ezért a felkérő levél nem névre szól, csak a lakás címe 
(házszámig) szerepel a címzésben. Annak érdekében, hogy a 
felkérő levelek minden háztartásba eljussanak, kérjük, még a 
népszámlálás előtt gondoskodjanak arról, hogy házuk falán 
vagy a kerítésen látható legyen a házszám. Ezzel nagymérték-
ben megkönnyítik a felkérő leveleket kézbesítők munkáját.

Kérjük, őrizze meg a felkérőlevelet! A felkérő levélben a 
népszámlálásról szóló hasznos információk mellett egy 12 je-
gyű belépési kód is található, ennek segítségével tudja minden 
háztartás önállóan, interneten kitölteni a kérdőívet. A szociá-
lis, felsőoktatási vagy más bentlakásos intézményben lakók az 
intézmény vezetőjétől kapják meg a felkérő levelet, míg a fedél 
nélkül élőket szociális munkások segítik a népszámlálásban 
való részvétel során.

A kérdőív kitöltése
A népszámlálási kérdőívet önállóan, interneten keresztül 

október 1. és 16. között lehet kitölteni. Egy erre a célra létre-
hozott zárt rendszerű, online felületen, amelybe a felkérő levél-
ben szereplő egyedi, 12 jegyű belépési kóddal lehet belépni.

Mindazok, akik október 16-ig online kitöltik a népszám-
lálási kérdőívet, nyereményjátékban vehetnek részt, amelynek 
keretében az online kitöltési időszak alatt naponta 5 db 100 
000 forint értékű ajándékutalványt sorsolunk ki a kitöltők kö-
zött. Azokat a háztartásokat, amelyek október 16-ig nem 
töltik ki interneten a kérdőívet, számlálóbiztosok keresik 
fel október 17. és november 20. között.

Akik november 20-ig nem teljesítik adatszolgáltatási 
kötelezettségüket, november 21. és 28. között a település 
jegyzőjénél jelentkezve tehetnek ennek eleget.

A népszámlálási kérdőív kitöltése egy átlagos háztartás-
ban körülbelül 30 percet vesz igénybe. Töltse ki online a 
népszámlálási kérdőívet 2022. október 1–16. között!

    MOLNÁR MAGDOLNA - FŐSZERKESZTŐ

NÉPSZÁMLÁLÁS
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lenléte a szomszéd városok (Karcag, Mezőtúr, Kisújszállás) 
vonzásába utalta Túrkeve lakóit.

Az Autójavító Vállalat Irodaházát Túrkeve Város Önkor-
mányzata megvásárolta és támogatta az iskolát az átalakí-
tásban. A tanácskozó termekben osztálytermeket alakítot-
tunk ki, a kisebb iroda helyiségekben pedig lakószobákat a 
meglévő vizesblokkokat átalakítottuk, illetve kiegészítettük 
zuhanyzási és mosdási lehetőségekkel. Az épületben 80 fő 
számára alakítottunk ki kollégiumi férőhelyet, ugyanakkor 
öt tanteremben tanítottunk. A tervünk az volt, hogy két csil-
lagos ifjúsági szállodává fejlesztjük a külföldi diákok elhe-
lyezésére, valamint alapvetően a 18 és 23 éves korú fiatalok 
részére megfelelő színvonalú kollégiumi szálló épületet ala-
kítsunk ki és üzemeltessük.

Az üzemi rekonstrukciók közül nagyon jelentős a tan-
szervíz, melyet 1983. május 1-én adtak át. Az Autójavító 
Vállalat felszámolásakor viszont veszélybe került a tanszer-
víz léte. A Munkaügyi Minisztérium az Országos Képzési 
Tanáccsal együtt tanműhelyek megmentési programja ke-
retében 45 millió forintért Túrkeve és Kisújszállás városok 
kamatmentes hitelből megvásárolták azzal a céllal, hogy az 
autós szakoktatás részére tanszervizként, tehát gyakorló in-
tézményként működjön tovább.

Jó volt emlékezni…

Közel fél éve dilemma a Képviselő-testületben, 
hogy a pályázati támogatással megvalósuló bringa-
park helyszíne hol kerüljön kijelölésre. 

Nem tagadom, hogy a tervezőkkel és az Aktív Magyar-
ország Kormánybiztosi Hivatal szakembereivel egyetértve 
a Ligetet tartottam erre legalkalmasabbnak és most is azt 
gondolom, hogy a források felhasználásának céljait az a 
helyszín szolgálná legjobban. A közelmúltban lakossági 
fórumot tartottam az ott élő lakosok bevonásával, mely-
nek témája a Liget fejlesztése volt. Én magam is nyakas 
kun vagyok, sok mindenben makacs, ezért nem tudom 
kárhoztatni azokat az ott lakók közül, akik továbbra is 
mereven elzárkóznak attól, hogy a létesítmény oda ke-
rüljön. Nyilván, megtehetnénk, hogy akkor is oda rakjuk, 
mert biztos vagyok benne, hogy többen vennék igénybe 
a parkot, tudom, hogy sokan örülnének ott neki, akik a 
Ligetbe látogatnak, s tudom, hogy a Ligetben lakóknak 
okozott kellemetlenségekért (neveletlen ifjúság viselkedé-
se, éjszakai zenehallgatás stb.) nem a még meg sem épült 
bringapark a felelős. Azt hiszem a többség érdeke áll most 
szemben a kevesek érzelmi reakciójával, ennek ellenére 
nem szeretném azt a hangulatot, hogy az ott élők vélemé-
nye figyelmen kívül hagyható és mellőzendő. A Ligetben 
lakók a fejlesztések miatt így is számos kellemetlenséget 
élnek meg, ezért jelen esetben a lakossági fórum tapaszta-
latainak figyelembevételével, illetve az összevont bizottsá-
gi ülések hatására az előterjesztési javaslatomban a Liget 
helyszínt visszavontam.

A Képviselő-testület Városfejlesztési Bizottsága és Pénz-
ügyi Bizottsága együttesen ülésezett. A külső bizottsági ta-
gokon kívül megjelent Kántorné Bíró Emília alpolgármester 
asszony, Kántor Lajos, Tóth Lajos és dr. Thodory Zsolt József 
képviselők. Más képviselő nem volt jelen, de a megjelent kül-
ső bizottsági tagok többségének támogatásával a megjelent 
képviselők is azt javasolták, hogy legyen akkor a Sirály-park-
ban a bringapark. Az ott talán hamarosan fejlődő vendéglátás 
szolgáltatás mellett lehet ez egy olyan tevékenység, ami az ér-
deklődő kerékpárosoknak a megjelenésére lehetőséget teremt. 
Mindezen okok miatt ezúton szeretném megnyugtatni a Li-
getben lakók közösségét, hogy a ligeti helyszín elvetésre került, 
erre vonatkozó indítványom visszavontam, és csak a Sirály 
park maradt az előterjesztések között.

kÖzÜGy

    SALLAI R. BENEDEK  - POLGÁRMESTER

BRINGAPARK 

kÖzÜGy

Nagyon régen, 52 évvel ezelőtt, 1970-ben találkoztam 
először Túrkeve város vezetőivel.

A Debreceni Mechwart András Gépipari Technikumban 
tanítottam. Gépészeti órát tartottam, mikor a Jánovszki Mi-
hály igazgató úr az irodájába hívatott. Nem jó jel, ha egy kezdő 
fiatal mérnök-tanárt az igazgató hívatja. Hosszú volt az út az 
osztályteremtől az igazgatói irodáig. Az irodában jó hangulatú 
beszélgetés folyt, több ismeretlen személy volt jelen, akik be-
mutatkoztak, de valójában később ismertem meg őket.

Koszna Mihály, Túrkeve város tanácselnöke, Papp János, 
a túrkevei AFIT igazgatója, Szegő László, a túrkevei TSZ el-
nöke, KórIzs István, a túrkevei gimnázium Igazgatója voltak 
a beszélgetés résztvevői.

Elmondták, hogy a mezőgazdasági termelőszövetkezet 
mellett, amely a város lakosságának jelentős részét foglal-
koztatta, szociális, kulturális, várospolitikai stb. szerepet vál-
lalt, szükség van ipartelepre. Vonzó változásnak ígérkezett a 
telephelyes ipartelepítés. A gépállomás alakult át autójavító 
vállalattá. A Tiszántúli Autójavító Vállalat több mint 1000 
embert foglalkoztatott. Ezért szükséges a középfokú szak-
mai képzés.

A kérdés azon dől el, hogy hogyan lesz képes a város 
lakossága váltani, tud-e újítani, szolgáltatásokat meghono-
sítani, az új nemzedéket taníttatni, a motorizáció technikai 
vívmányait átvenni, ehhez és az informatikai eszközökhöz 
értő szakembereket képezni. Azért jöttek, hogy vállaljam el 
hívásuknak megfelelve, hogy Túrkevére jöjjek dolgozni a 
Ványai Ambrus gimnáziumba, amit én elfogadtam.

A túrkevei gépállomás 1967. január 1-én került egészé-
ben az AFIT-hoz. Két évvel később országos hatáskörrel a 
túrkevei autójavító – amelyhez akkorra már a békéscsabai 
és a gyulai üzemegység is tartozott – országos lefedéssel 
megkapta az IFA W-50-es tehergépkocsik nagyjavítását. Az 
1970-es évek elején a vállalat helyzete nem csak stabilizáló-
dott, de komoly fejlesztésekre is sor került. 

Iskolánk, a Ványai Ambrus Gimnázium és Szakközépis-

kola gimnáziuma az 1950/51 tanévtől kezdődően, a Közle-
kedésgépészeti Szakközépiskola pedig 1970/71 óta működik.

1970 és 1980 között az iskolánkat egy úgynevezett exten-
zív fejlődés jellemezte: 1971-ben az AFIT a tanműhelyünket 
építette,1972/73-ban szakközépiskola épült.1975-ben kollé-
gium épült az orvos egyetemisták nyári gyakorlatán, 1975-
ben pedig a sportcsarnok. Az AFIT építőrészlege és a város 
társadalmi munkája segítségével emelkedett ki a földből a 
kevi sport fellegvára, amire szükség is volt, mert a sportcsar-
nok 1 millió forintból épült meg.

Az 1970-ben beindított Közlekedésgépészeti Szakközép-
iskola elsődleges célja a jól képzett szakmunkás-utánpótlás 
biztosítása volt. A szakközépiskola nem csak túrkevei, de 
szomszéd megyebeli – főként Békés megyei – diákokat is 
vonzott. 1970-1983 között az üzem bővítése volt jellemző: 
IFA szerelőcsarnok, a nehéz-tehergépkocsik javítására al-
kalmas csarnok, új étterem és szociális helyiségek, orvosi 
rendelő, festőműhely, tanszervíz. A gépállomás telephelyén 
1967-ben az AFIT létesített üzemet, amelyhez kötődően 
közlekedésgépészeti szakközépiskolát is alapítottak 1970-
ben.  Ezek – a nagyobb létszámot foglalkoztató, s az ipari 
tevékenységnek teret biztosító létesítmények azonban az 
AFIT és a közlekedésgépészeti szakközépiskola kivételével 
nem gyakoroltak hatást a környező településekre, tehát túr-
kevei vonzáskörzetről sem foglalkoztatási, sem ipari vagy 
kereskedelmi értelemben nem beszélhetünk. 

A közlekedésgépészeti szakközépiskola tanulói között 
jelentős volt a nem túrkevei családok gyermekeinek lét-
száma. A szakközépiskola vonzása azonban alig lépte át a 
megyehatárt. Bár csekély volt a Túrkevére más településről 
bejáró dolgozók száma, ugyanakkor az is jellemezte a várost, 
hogy az ingázó – akár napi, akár heti gyakoriságú eljáró – 
munkások száma is jelentéktelen volt. Túrkeve Mezőtúrhoz, 
Kisújszálláshoz és Karcaghoz hasonlóan azok közé a telepü-
lések közé tartozott, amelyek aktív kereső korú lakosságuk 
döntő többségét helyben foglalkoztatták. 

A város térségben elfoglalt helyét 
a szocializmus évtizedeiben tehát 
csupán három vonatkozásban érté-
kelhetjük kedvezően: a természetes 
szaporodás alakulásában, valamint, 
hogy városi szerepkörének megfele-
lő szintű olyan ipari létesítménnyel 
(AFIT) és oktatási intézménnyel 
(közlekedésgépészeti szakközépis-
kola) rendelkezett, amelynek hatása 
túllépte a város határait, illetve az 
alapfokú ellátás kereteit. Egyéb te-
kintetben – közigazgatás, egészség-
ügy, kisipari szolgáltatások – Túr-
keve sok esetben saját szükségleteit 
sem tudta megfelelően kielégíteni; 
ezek hiánya, illetve korlátozott je-

    CSEH SÁNDOR - A VÁNYAI AMBRUS GIMNÁZIUM ÉS SZAKKÖZÉPISKOLA CÍMZETES IGAZGATÓJA

AZ AFIT ÉS A VÁNYAI KÖZÉPISKOLA KAPCSOLATA
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A közösségi médiában jó néhány évvel ezelőtt na-
gyon sokan lájkolták a legkülönfélébb energiataka-
rékossági tippeket, az utóbbi években azonban sokat 
csökkent az érdeklődés irántuk. Most újra nagyon so-
kunkat foglalkoztat, hogyan tudjuk kordában tartani 
háztartásunk energiaköltségeit. Vedd fel a harcot te is 
az energiavámpírok ellen a háztartásodban, mert ezzel 
is jelentősen csökkenteni tudod a rezsidet!

Össze tudod számolni, hány elektromos készüléked 
van? Valószínűleg meglepődnél a végeredményen. És azt 
tudod, hogy ezek közül ebben a pillanatban épp hány 
van bedugva úgy, hogy nem is használod? Szinte biztos, 
hogy ezt sem tudnád egy kezeden megszámolni. Márpe-
dig ez sok pénzedbe kerül, hiszen hiába vannak a különfé-
le kütyük és gépek kikapcsolva, apránként mégis „lopják” 
az áramot, mégpedig nem is keveset! Leesne az állad, ha 
kiderülne, mennyi pénzt fizetsz ki utánuk egy évben.

A Nemzetközi Energia Ügynökség számításai szerint 
egy átlagos európai háztartás teljes áramfogyasztását akár 
14 százalékkal is csökkenteni lehet azzal, ha odafigyelünk 
az otthonunk energiavámpírjainak fogyasztására. 

Hazánk elektromos energia fogyasztása tavaly minden 
korábbi rekordot megdöntve 46 923,9 GWh volt, ami a 
2020-asnál közel 4 százalékkal, az eddigi csúcsot jelentő 
2019-es évinél pedig közel 3 százalékkal magasabb. En-
nek 26 százalékát, tehát picit több mint egynegyedét a la-
kosság fogyasztja el.  Ha sikerülne ebből megtakarítani 14 
százalékot az otthonaink energiavámpírjainak fogyasztá-
sára odafigyelve, akkor a magyar családok átlagfogyasz-
tására érvényes 35 forintos kWh áramdíjjal számolva az 
áramvámpírok által eltüntetett áram értéke csaknem 60 
milliárd forint. 4,3 millió háztartással számolva az csalá-
donként több mint 14 ezer forint. Bizony, ennyit pazarol-
tunk el csak áramból tavaly teljesen feleslegesen. 

TÉVÉKÉSZÜLÉKEK STANDBY FOGYASZTÁSA
A régi tévékészülékek hírhedten nagy energiavámpí-

rok voltak. Az újabb készülékek azonban annak ellenére, 
hogy nagyobbak, általában kevésbé fogyasztanak áramot, 
mint régebbi társaik. Manapság a modern tévékészülékek 
már a leghatékonyabb háztartási készülékek közé tartoz-
nak. 2013 óta az Európai Bizottság előírja, hogy a televízi-
ókészülékek készenléti üzemmódban nem használhatnak 
0,5 wattnál több áramot.  Ha tehát egy tévé standby álla-
potban 0,5 wattot „vesz fel”, az egy nap alatt 12 wattórát 
(Wh), egy évben pedig 4,4 kWh áramot fogyaszt akkor is, 
ha egyszer sem kapcsolod be a készüléket. Ez önmagában 
tényleg nem sok, rezsicsökkentett áron (35 forintos kWh 
árral számolva) 153 forint, lakossági piaci áron pedig 306 
forint. Ez egy teljes évben tényleg nem tűnik soknak, de 
ez csak egy készülék a háztartásban található sok beren-
dezés közül, méghozzá az egyik legenergiahatékonyabb 
készülék.

SZÁMÍTÓGÉPEK, LAPTOPOK
Ha a számítógépünket a falba dugva hagyjuk, akkor 

az akkor is fogyaszt áramot, ha már abbahagytuk vele a 
munkát. A PC-monitorok készenléti állapotban a tévék-
hez hasonló energiát vesznek fel, általában nem többet, 
mint fél wattot. Az előző példánkat alapul véve ez rezsi-
csökkentett áron (35 forintos kWh árral számolva) 153 
forint, lakossági piaci áron pedig 306 forint. A készenléti 
üzemmódban bedugva hagyott laptopok ennek körülbe-
lül a dupláját fogyasztják, tehát rezsicsökkentett áron évi 
mintegy 300 forintunkat, lakossági piaci áron pedig több 
mint 600 forintunkat „égeti” el feleslegesen. A mobiltele-
fonokhoz hasonlóan tehát ezeket is mindig érdemes ki-
húzni a konnektorból, ha teljesen feltöltötték őket.

MOBILTELEFON- ÉS TABLET-TÖLTŐK
Ha a telefontöltőt bedugva hagyjuk, az továbbra is fo-

gyaszt áramot - de ha csak a töltőt hagyjuk a falba dugva, 
anélkül, hogy a telefonunkat csatlakoztatnánk, a felhasz-
nált áram mennyisége elenyésző lesz, fogyasztásmérővel 
szinte alig mérhető. Ha azonban a telefont is a töltőre 
csatlakoztatva hagyjuk, miután az akkumulátora teljesen 
feltöltődött, akkor jóval több energia fog fogyni: a töltő 
ugyanis mindaddig ugyanannyi áramot használ, amíg a 
telefon be van dugva - függetlenül attól, hogy az akkumu-
látor fel van-e töltve vagy sem. Ebben az esetben nagyjá-
ból 0,5 watt áramfelvétel történik, tehát rezsicsökkentett 
áron évi mintegy 150 forintunk bánja, lakossági piaci áron 
pedig több mint 300 forintunk bánja, ha folyamatosan be-
dugva hagyunk egy telefontöltőt, rajta a telefonunkkal.

KONYHAI KÉSZÜLÉKEK
A konyhában a legnagyobb energiapazarlók közé 

tartozik a mikrohullámú sütő (amely használaton kívül 
körülbelül 3 wattot vesz fel). Ez egy teljes évben már re-
zsicsökkentett áron évi mintegy 900 forintunkba kerül, 
lakossági piaci áron pedig több 1800 forintunkba. Min-
den olyan LED-es lámpa vagy képernyő, amely állandóan 
bekapcsolva van, még ennél is több energiát fogyaszt.

kÖzÜGy

    EON

EnErgiavámpírok háztartásunkban

A Miniszterelnökséget vezető Minisztérium Aktív 
Magyarországért Felelős Államtitkárának, Révész Má-
riusz úrnak fővédnökségével a túrkevei Kihívás Napja 
alkalmából rendhagyó látogatásra indult néhány bátor 
szellemű kerékpáros. Közel 50 fő jelentkezett a kerékpá-
ros kirándulásra, ami 2022. augusztus 27-én, szombaton 
reggel indult el kb. 30-35 fővel és további 10 részvevővel 
a túrkevei Polgármesteri Hivataltól abból a célból, hogy a 
Békés megyei kerékpárutak használatával elérjenek Túr-
keve testvérvárosába, Nagyszalontára és ott egy éjszaka 
eltöltése után az utat visszafelé is megtegyék. A kirándu-
lás fő célkitűzése a kerékpározásnak, a testmozgásokat 
előmozdító aktív életmódnak a népszerűsítése volt, azon 
túl a határon túli magyarsággal történő kapcsolattartás, 
illetve Túrkeve város és Nagyszalonta több, mint 30 éves 
testvérvárosi kapcsolatának ápolása. A kerékpározáson 
jómagam is részt vettem, míg Nagyszalontán Török 
László, Nagyszalonta polgármestere fogadta a bringával 
érkezőket. A testvérvárosi kapcsolat ápolása rendhagyó 
módon, ugyanakkor hagyományőrző céllal került meg-
rendezésre, hogy Túrkeve városa innentől kezdve folya-
matosan megszervezze a városi Kihívás Napját azoknak, 
akik mernek részt vállalni az ilyen kihívásokban. 

Nagyszerű program volt, még nem volt alkalmam 
gratulálni a szervezőknek, részvevőknek, amit jelen so-
raimmal kívántam pótolni, megköszönve a részvevők-
nek a részvételt!

kÖzÜGy

Rendhagyó testvérvárosi kapcsolatápolás bringával

SZÁMOLJ UTÁNA TE MAGAD IS!
Magad is elég kiszámolhatod, mennyi pénzt vesztegetsz 

el egy évben áramvámpírokkal. Az alábbi számok megmu-
tatják, hogy az egyes elektromos berendezések áramfel-
vétele hogyan alakul standby állapotban. Szorozd meg az 
alábbi számokat 24-gyel, akkor megkapod, hogy egy nap 
alatt mennyi áramot pazarolnak el, ha folyamatosan be-
dugva tartod, miközben nem használod őket, majd a kapott 
értéket szorozd fel 365-tel, ekkor megkapod az egész éves 
árampazarlás mértékét wattórában. Ezt az értéket oszd el 
ezerrel, így kapod meg az eredményt kilowattórában, majd 

ezt szorozd fel a 35 Ft-os rezsicsökkentett, ill. a 70 Ft-os la-
kossági árú áramárral. Játékkonzol: 15 watt, hangszóró: 4 
watt, mikrohullámú sütő: 3 watt, PC monitor: 0,5 watt, 
okos otthon eszköz: 2 watt, digitális rádió: 1 watt, laptop: 
0,5 watt, elektromos fogkefe: 0,5 watt, mosogatógép: 0,5 
watt, kávéfőző: 0,5 watt, nyomtató: 0,5 watt, mobiltelefon-
töltő (rádugva hagyott telefonnal): 0,5 watt.

Add össze az összeset, amit kiszámoltál, és máris meg-
kapod, mennyi pénzedbe kerül, hogy mindent folyama-
tosan a konnektorba dugva tartasz. Hát nem érné meg 
inkább kihúzni ezeket a berendezéseket?

    SALLAI R. BENEDEK  - POLGÁRMESTER
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Erős és formázott izmok
Talán úgy tűnik, hogy a kerékpározás elsősorban a láb 
izmainak formálására szolgál, de a kéz izmait is erősíti, 
mivel a testsúly egy részét a kezek cipelik. A hát edzé-
sére biciklizés közben váltogassa az ülés magasságát és 
elhelyezését. Az erős hátizomzat az egyik előfeltétele 
annak, hogy a háta nem fog fájni.

Tudta-e, hogy...?
... az erős izomzattal rendelkező embereknek jobb anyag-
cseréje van, s ők akkor is égetik a kalóriákat, ha ülnek

A rák és szív-érrendszeri megbetegedések kisebb kockázata
Biciklizés közben szívünk gyorsabban ver, mint ál-
talában. Ha hetente 48 kilométert kerekezik, felére 
csökkenti a rák és szív-érrendszeri megbetegedések 
kockázatát. Ezt állítja a Glasgow-i Egyetem tanulmá-
nya, melyben több, mint 260 ezer embert vizsgáltak. 
Megállapították, hogy a kerékpározóknál, ellentétben 
az autóval munkába járókkal:

- 41 százalékkal kisebb a korai halál bekövetkezésének 
kockázata

- 46 százalékkal kisebb a szív-és érrendszeri betegségek 
kockázata

- 45 százalékkal kisebb a rák kialakulásának kockázata.

A szennyezett levegő kifogásolása nem helytálló. A 
Londonban végzett mérések megállapították, hogy a 
legtöbb szmogot autózás közben lélegezzük be, hol-
ott  Londonban sokkal szennyezettebb a levegő, mint 
a mi városainkban.  Az autósok ötször több szmogot 
lélegeznek be, mint a kerékpározók, három és félszer 
többet, mint a gyalogosok és két és félszer többet, 
mint az autóbusszal közlekedők.  

Jobb alvás

A kerékpározás stressz-csökkentő hatását a Stanford-i 
Orvosi Egyetemen bizonyították be. Az álmatlanság-
ban szenvedő emberek egy csoportjának minden más-
nap félórányi kerékpározást „rendeltek “. Hamarosan 
a felére csökkent náluk az elalvási idő és csaknem egy 
órával tovább aludtak, mint a kísérlet megkezdése előtt. 
„A szabadban nappali fénynek vagyunk kitéve, mely elő-
segíti a napi bioritmus összehangolását. Egyidejűleg a 
test kortizolt termel, ami a stresszhormon, mely védi a 
mély alvást és a regenerációt” - magyarázza Jim Horne 
professzor a Loughborough-i Alvásvizsgálati Kutatóin-
tézet munkatársa.

Fogyás
Kétkerekű 
t á l t o s u n k 
fantasztikusan 
segít a kalóriák ége-
tésében. Az, aki 16 km-t kerekez le egy óra alatt, ennyi 
idő alatt 260 kalóriát éget.

A kerékpározás további előnyei:
• javítja a lelki egyensúlyt – sportolás közben termelő-

dik a boldogsághormon, az endorfin,
• időt takarít meg – nem kell a dugóban álldogálnia és 

gyorsabban célba ér, mint gyalog
• javítja a gondolkodást– az agy több oxigénhez jut és 

jobban működik
• elűzi a fáradtságot – egy rövid relaxációs biciklizés 

hatékonyabb, mint egy csésze kávé!
• segíti az immunrendszert – az aerob gyakorlatok ak-

tivizálják a fehér vérsejteket
• fiatalít – a vérbőség és az oxigén a meleggel együtt 

optimalizálják a kollagén képződését és így sima és 
fényes bőrt biztosítanak. Biciklizés előtt ne felejtse el 
bekenni magát a megfelelő naptejjel!

• a futással ellentétben nem terheli le annyira az ízületeket. A 
futóknál mintegy 130 %-kal több baleset és 256 %-kal több 
ín- és izomgyulladás fordul elő, mint a kerékpározóknál.  

• bővül az ismeretségi kör – ehhez elég csatlakozni egy 
csoport kerékpározóhoz, vagy a szociális hálón egy 
csoporthoz, s velük indulni egy biciklitúrára

• szilárdítja a családot – a biciklizést mindenki elsajá-
títja, elég csak kiválasztani a megfelelő útvonalat és a 
gyorsaságot

A kapcsolatápolás különös módját 
választották a túrkeveiek. Kerékpárra 
pattantak, és egészen Nagyszalontáig 
kerekeztek, hogy egy jó hangulatú ta-
lálkozón vegyenek részt a testvértele-
pülésük lakosaival.

– A fáradtság, az apró problémák 
ellenére minden résztvevő számára óri-
ási élmény volt a kerékpártúra. Szinte 
már a hazaérkezés pillanatában arról 
beszélgettünk, hogy reméljük, lesz még 
hasonló eseményünk – foglalta össze 
nagyon röviden a minapi, Kevi kihívás 
Nagyszalontára elnevezésű kerékpártú-
ra lényegét Narancsik Boglárka, az ese-
mény egyik szervezője. 

Természetesen sokkal hosszabban 
és még nagyon sokáig fogunk erről be-
szélni, hiszen valóban nagyon élmény-
dús volt minden pillanat – tette hozzá 
az önkormányzat kommunikációs- és 
rendezvényszervező referense. A vá-
rosvezetés részéről fogalmazódott meg 
az ötlet, hogy a vállalkozó kedvűek ke-
rekezzenek el testvérvárosukba, Nagy-
szalontára. Az ötletet szervezés követte 
és rövid idő alatt kialakult a terv, amit 
természetesen tett követett. 

Nagyszalontán örömmel fogadták a 
túra hírét, Czégé Réka, az Arany János 
Emlékmúzeum munkatársa segített a 
szállás- és étkezés foglalásakor, intézé-
sekor. A szervezésben pedig sokat se-
gített Bíró László és Mihály István, akik 

versenyszintű kerékpárosok. A rendez-
vény fővédnöke volt Révész Máriusz, a 
Miniszterelnökség Aktív Magyarorszá-
gért felelős államtitkára. 

– Augusztus 27-én reggel fél hétkor 
gyülekezett a biciklis csapat, mindenki 
megkapta a kimondottan a túrára ké-
szült mezét és a rajtszámát, a Túrkevei 
Atlétikai Club elnöke, Kántor Lajos kö-
szöntője után indulhatott a tekerés. Az 
atlétikai klub támogatta az eseményt, s 
természetesen nagyon sok önkéntes is 
hozzájárult, hogy megvalósuljon ez a 
túra. Ha lehet, kiemelném Hajdú Sán-
dort és feleségét, akik saját autóval, szer-
számokkal felpakolva kísérték a kerék-
párosokat, figyeltek minden résztvevőt, 
azonnal segítettek, akinek szüksége volt 
rá – számolt be a szervező hölgy. 

Összesen harminchárman vágtak 
neki a mintegy száznegyven kilométe-
res túrának, és nemcsak helyeik teker-
tek, de a túrkeveiekhez csatlakoztak 
Szolnokról, Abonyból, Martfűről, Bu-
dapestről, Székesfehérvárról, Mezőtúr-
ról és Tiszaföldvárról is. 

Túrkevéről elsőként Mezőtúrig 
haladt a mezőny, ahol a főtéren várt a 
csapat további része, onnan együtt ha-
ladtak. Komppal keltek át a Körösön, 
Szarvastól rátértek a kerékpárútra, így 
már biztonságosabb volt a közlekedés. 
Több pihenőpont is volt a túra alatt. A 
mezőny eleje délután három órára ért a 

határhoz, majd egyórás késéssel a me-
zőny közepe és a vége. Végül természe-
tesen mindenki épségben megérkezett 
Nagyszalontára, ahol a polgármester, 
Török László fogadta a csapatot.

A fárasztó kihívás után az Arany 
János Elméleti Líceum kollégiumban 
szállt meg a csapat, és egy közös va-
csorát költöttek el a Slavia étteremben. 
A túrkeveiek nevében Kántorné Bíró 
Emília alpolgármester és Sallai Róbert 
Benedek polgármester – aki maga is 
szinte végigkerekezte a távot – üdvö-
zölte a testvérváros vezetőjét. Török 
László örömmel vette a köszöntést és a 
látogatást, és azt a kihívás emlékére ka-
pott szalagot, amit fel is tűztek a nagy-
szalontai zászlóra. A kevi túrázók pedig 
köszönettel fogadták az ajándékba ka-
pott Arany János-emlékkönyveket és a 
múzeumi látogatást. 

– Másnap közös reggeli után indult 
vissza a csapat. A nagy meleg megne-
hezítette a kerékpározást, sokszor meg 
kellett állni, pihenőt tartani, de min-
denki nagyon lelkiismeretesen helytállt. 
A csapat egy része Békéscsabán, majd 
Mezőtúron elköszönt, a túrkeveiek pe-
dig természetesen hazáig tekertek. Az 
élmények feledhetetlenek, bízunk ben-
ne, hogy hamarosan újra indíthatunk 
egy hasonló kerékpártúrát. Az esemény 
résztvevői egyébként egy-egy emlékla-
pot kaptak az önkormányzattól – tette 
hozzá Narancsik Boglárka.

kÖzÜGy

határon túli kerékpáros kaland

kÖzÜGy

A kerékpározás előnyei
A kerékpározásban összefonódik a tornászás, relaxá-

ció és a friss levegőn töltött szabadidő. Ráadásul univer-

zálisabb, mint a népszerű futás. Biciklizni akkor is tud, 

ha térdei miatt nem futhat. Hasznosabb, ha nem csupán 

közlekedésre használja a kerékpárt, hanem hetente há-

romszor-négyszer legalább 20 – 30 percet biciklizik. Mit 

érhet el ezzel? 

Utóbbi lapszámaink oldalain sokat olvashattak arról, hogy a testvérvárosi 
kapcsolatok megújítását tervezi a város vezetése. Szeretnék, hogy ne csak formá-
lis, a városok vezetőit érintő találkozások jelentsék ezeket a kapcsolatokat, sokkal 
inkább a települések lakosainak személyes kapcsolatfelvételét. A megújulás első 
szeleként egy sport szempontból is jelentős túrát terveztek. Kerékpárral Nagy-
szalontára! Török László, Nagyszalonta polgármestere is nagy örömmel fogadta a 
kezdeményezést, a testvérvárosi kapcsolat tartalmának megújítását. 

Nagy örömmel osztom meg a Túrkeve újság olvasóival Rimóczi Ágnes írását a 
kalandról, a szervezés és a megvalósítás részleteiről:
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A Magyar Kerékpárosklub Bringázz a munkába! 2022-
es kampányának a célja, hogy eloszlassa a mindennapi ke-
rékpározással kapcsolatos leggyakoribb tévhiteket.

A szeptemberi programunkkal az iskolakezdés apro-
póján az „Iskolába kell vinnem a gyerekem, nem tudok 
bringázni!” tévhitet szeretnénk cáfolni.

Az autómentes nap apropóján az országos Bringázz a 
suliba! nap, ami idén még csak egy figyelemfelhívó meg-
mozdulás: egyrészt növekvő igény van a fenntartható, 
környezetbarát, biztonságos kerékpáros közlekedésre, 
másrészt égető szükség is - a távlati cél, hogy megho-
nosodjon Magyarországon is a bicibusz intézménye, 
aminek feltétele a megfelelő kerékpáros infrastruktúra, 
mely biztosítja a városokban a gyerekek számára, hogy 
biztonságosan tudjanak iskolába biciklizni (az autóval 
iskolába szállítás helyett).

A bicibusz világszerte ismertté 2020. szeptemberé-
ben vált, amikor kikerültek az első videók a barcelonai 
kezdeményezésről a közösségi médiába. A mozgalmat öt 
helyi család indította, akik szerették volna, ha a gyereke-
ik reggel örömmel indulnának iskolába és biztonságban 
oda is érnének, miközben nagyon élvezetes módon mu-
tatnak alternatívát nekik a fenntartható közlekedésre, az 
aktív testmozgásra, az önálló és felelős közlekedésre. De 
hasznos ez a kezdeményezés a szülőknek is: kihagyhat-
ják a szinte minden iskola előtt kialakuló dugók és „par-
kolóvadászatok” idegőrlő perceit. Ehelyett kényelmesen 
elvihetik gyermeküket egy közelebbi találkozóhelyre.

A bicibusz program keretében a gyerekek szervezett 
módon, csoportosan, előre meghatározott útvonalon és 
időpontban biciklivel, rollerrel mennek iskolába. A felnőtt 
önkéntes segítők által vezetett menet élvezetes, hatéko-
nyan hozzájárul az adott városrész pozitív arculatának 
növeléséhez, valamint a tisztább környezethez. A bicibuszt 
használó gyerekek – mivel nincsenek bezárva egy autóba 
– szorosabb kapcsolatba kerülnek saját környezetükkel is, 
amely erősíti közösségi szemléletüket és identitásukat sa-
ját lakókörnyezetük irányába. Továbbá szerves részét ké-
pezheti a program az egészséges életmódra nevelésnek is 
a mindennapos mozgás népszerűsítésén keresztül.

Nyárbúcsúztató az Idősek OtthONábaN

BICIBUSZ PROGRAM
MEGGONDOLÁSRA JAVASOLT LEHETŐSÉG

Szeptember 13-án délután tartottuk meg az Idősek 
Otthonában a „Nyárbúcsúztató” zenés rendezvényünket, 
amelynek óriási sikere volt a lakók körében. Az 50. szüle-
tésnapját ünneplő Madarász Károly Népdalkör az idősek 
kedvenc dalaival, Bo Viktor és a „Fülcsi Duó” pedig egy 
fergeteges zenei blokkal csinált jó hangulatot. 

Bízunk abban, hogy a mögöttünk hagyott szép nyár 
pillanataiból, érzéseiből és a rendezvény jó hangulatából 
elraktározhatunk sok-sok jókedvet és optimizmust az 
előttünk álló nehéz időkre.

CSERNÁTONI KIRÁNDULÁS KÉPEKBEN 
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Hiába van valakinek jó legelője, ha 
hónapokon át nem kap csapadékot, és 
kisül a gyep, akkor nyáron nem tud 
legeltetni. Mivel ilyen időjárás időről 
időre előfordul, fontos, hogy az ilyen 
időszakok átvészelésére legyen straté-
giája a gazdálkodóknak.

Beszélgetőpartneremet, Kádas Antalt 
többek közt erről kérdeztem. Ma már 
„hivatalos nyugdíjas” – ahogy ő fogal-
mazott -, de még mindig tart juhokat. 
Hosszú ideig ő volt a Magyar Juh- és 
Kecsketenyésztő Szövetség régióve-
zetője hat megyében, de kinevelte az 
utódját, így három éve hetvenévesen 
visszavonult ettől a tevékenységtől.

Antal az egész életét a juhoknak 
szentelte. A Debreceni Agráregyetem 
elvégzése után, 1974-ben került Túr-
kevére, ahol akkor három termelőszö-
vetkezet volt. Ő abba a TSZ-be került, 
ahol a legtöbb juhot tartották. Másfél 
év után főállattenyésztő lett, és a juhok 
mellett a haltenyésztést is ő vezette.

A három termelőszövetkezet 1976-
ban egyesült, és mivel az állattenyész-
tési ágazaton belül a juhászat volt a 
legkevésbé népszerű, ő pedig a legfia-
talabb szakember, így „elnyerte” a juhá-
szat és halászat szakágakat.

Az egyesült TSZ-ben kb. 3 ezer juh 
volt, a vezetőség pedig úgy gondolta, 

fejleszteni kell az állományt. Végül An-
tal megtervezett egy 6 ezer férőhelyes 
juhtelepet, amit 1980-ban adtak át, és 
ami még ma is áll – bár most magtár-
ként használják. A tartástechnológiát is 
ő tervezte, és végül 15-16 ezres létszá-
mú telep jött létre, amelyben időnként 
bérhízlalást is vállaltak. Volt olyan idő-
szak, hogy 27 ezer hízóbárányt tudtak 
értékesíteni. A technológiának köszön-
hetően a TSZ szaporulati eredménye 
154-174 százalék között mozgott. 

A szövetkezetek felbomlása után, 
a 2000-es évek elején Antal is válasz-
tás elé került, hogy hogyan tovább. 
Két munkatársa rábeszélésére végül 
közösen vettek saját juhállományt. A 
törzsállományt 250 magyar merinó 
anyajuh képezte. Tenyészállatokat is 
előállítottak, nemcsak hízlalásra ter-
meltek, így törzskosok is kikerültek a 
tenyészetből. Kiállításra jártak, díja-
kat nyertek gazdálkodó partnerükkel, 
Kiss Lajossal.

Az állatokat a városhoz közeli ho-
dályban helyezték el. Antal hitelből 
vette meg, öt év alatt tudta visszafizet-
ni a kölcsönt. Mivel időközben elvé-
gezte a mezőgazdasági szaktanácsadó 
szakmérnöki képzést, így a hitelhez 
szükséges üzleti tervet maga állította 
össze. Ez nem volt egyszerű feladat.

A hodály körüli legelőt viszont to-
vábbra is bérelték. Apránként fejlesz-
tették a gazdaságot: gépeket vettek, ka-
szálót béreltek. Aztán, hogy ne menjen 
minden simán, az eddig bérelt 80 hek-
táros kaszálóterület felét elvették tőlük, 
hiába pályáztak rá, ezért az állatállo-
mányt a felére kellett csökkenteni.

Végül 53 hektár legelőt sikerült 
megvenniük, így tíz éve a saját föld-
jükön tudnak legeltetni. Kaszálót bé-
relnek még a Körös-Maros Nemzeti 
Park Igazgatóságától. Onnan szárma-
zik a téli takarmány. saját telepítésű 
lucernát is termelnek, ellési időszak-
ban az adja a fehérjepótlást az anya-
juhoknak. A tartástechnológiát a le-
geltetésre alapozzák.

    VÉTEK TÍMEA

Jól indult az év, de aztán beütött az aszály
A juhászat területigénye az egyik legnagyobb az állattenyésztési ágazatok közül, hiszen legeltetés nélkül szinte lehe-

tetlen juhot tartani. A legelőterület minősége is fontos, hiszen nem mindegy, hogy 1 hektár 2-3 vagy 4-5 juhot képes 

eltartani. tehát elmondható, hogy aki juhokat akar tartani gazdasági célból, annak olyan helyen érdemes juhászatot 

létrehozni, ahol megfelelő mennyiségű és minőségű földterület áll rendelkezésre. De az eddigi tapasztalatokat idén 

felülírta a természet.

Merinó juhok

A magyar merinó hazánkban még mindig a legkézenfek-
vőbb választás minden olyan területen, ahol intenzív tartást 
nem lehet megvalósítani. Az árutermelő juhállomány jelen-
tős része még mindig merinó jellegű, mivel az extenzív tar-
tást jól tűri, alkalmazkodott a hazai környezeti feltételekhez. 
Igaz, hogy egyik értékmérő tulajdonságban (gyapjútermelés, 
szaporaság, hústermelés, tejtermelés) sem kiemelkedő, nem 
„specialista”, viszont nagyon stabilan adja azt, ami elvárható 
a fajtától. Jó a legelőkészsége, bírja, ha sokat kell menni, hogy 
meglegelje a napi mennyiséget, állóképessége és egészsége jó. 

Fontos, hogy szelekcióval a mai igényeknek megfelelő ál-
lományt tartsanak fenn, erősítve a szezonon kívüli ivarzási 
képességet, ami a hústermelés gazdaságosságának az alapja. 
Habár a fajta hústermelő képessége közepes, de fiatalkori 
hústermelése versenyképes, így bárányai jól értékesíthetők.

Elletni 8 havonta szoktak, vagyis kété-
vente három ellési ciklus (5 hónap vemhes-
ség, 3 hónap báránynevelés) ismétlődik.

Most 440 juhból áll az állomány, amit 
egyelőre tartani akarnak. Ezt a szándé-
kukat az idei év is megerősítette. Antal 
elmondása szerint, ekkora aszályt nem 
tapasztalt még Túrkevén és környékén: 
január óta nem érte el a 100 millimétert 
a csapadék mennyisége. Olyan persze ed-
dig is előfordult, hogy kiégett a legelő, mi-
vel Túrkeve és környéke az ország egyik 
legaszályosabb vidéke, de aztán mindig 
érkezett eső, és fel tudott újulni.

Pedig az év jól indult. A 28-30 ki-
logrammos tavaszi bárányokat jó áron, 
30-35 ezer forintért tudták értékesíte-
ni, és az idei lucernatelepítés jól kelt. 
A szeptemberben esedékes ellési idő-
szakra viszont már plusz takarmányt 
vásárolni kellett. Szemes termény kell 
az anyajuhok energiaigényének kielégí-
tésére, amit vásárolni szoktak. Szemes 
kukoricát csak nagyon magas, 14 ezer 
forintos áron tudtak beszerezni. Tört 
búzát is szoktak etetni, darálva. Annak 
most szintén a háromszorosára nőtt az 
ára az utóbbi évekhez képest.

Szálas takarmányból eddig volt még 
saját tavalyról, és mostanáig minden év-
ben volt tartalék, de így, hogy a legelő-
kön nincs értékelhető fű, ezért minden 
este ráetetnek, most felélik a juhok a 
tartalékot. Szénából így kevés van, ár-
paszalma-, búzaszalmabálák készültek 
idén. A kukorica térdmagasságban be-
sült, így azt is begyűjtötték a környékbe-
li gazdák földjéről, és szenázsként rakták 
el. Kaptak még ajánlatot csemegekuko-
rica-szár begyűjtésére is, de azon még 
gondolkodnak, mert a csemegekukori-
cát permetezik. Nem biztos, hogy a sze-
rek mostanra lebomlottak a növények-
ben, így rizikós lehet az etetésük. 

Az idei lucernatelepítés jól sikerült. 
Ha túléli ezt a száraz időszakot, és ősszel 
kap még csapadékot, akkor talán helyre-
jön. Öntözni nem tudnak, nincs a közel-
ben vízvételi lehetőség.

Antal szerint az aszály vészhelyzet 
miatt meghirdetett intézkedések nem 
túl hasznosak a juhtartóknak, mivel 
például nem a takarmányvásárlást tá-
mogatják, hanem a szállítást. Ezzel az 
a probléma, hogy a gazdálkodóknak 
maguknak nem egyszerű felderítenie 
a takarmányforrást: nagyobb meny-
nyiségeket nem látnak hirdetve, nehéz 
a keresés. Jó lenne, ha valaki a kezébe 
venné, és megszerveznék a takarmányt 
keresők és kínálók összehozását. Plusz 
a szállítás lebonyolítása sem egyszerű 
egyénileg. Ha a gazda egy napot rászán 
a takarmány szállítására, akkor addig 
gondoskodnia kell az otthon hagyott ál-
latállomány ellátásáról. Szerinte inkább 
a takarmányvásárlás árának a támoga-
tása lett volna megoldás. Már csak azért 
is, mert így is sok gazdálkodó lesz, aki 
idén abbahagyja az állattartást, és az ő 
magmaradt takarmányukat helyben fel 
lehetne vásárolni, ami nem igényelne 
nagy távolságból való szállítást. Azonkí-
vül a helyben való vásárláshoz az is sok-
kal nagyobb segítség lenne, ha a megítélt 
támogatásokat idén előbb elkezdenék 
kifizetni, mert így lenne miből intézni 
a beszerzést. Sajnos erre csak ígéret volt, 
de még nem valósult meg.

Azok a juhtartó gazdálkodók, akik a 
nehézségek ellenére kitartanak, a mos-
tani helyzet kivédésére különféle megol-
dásokat alkalmaznak. Egyik módszerük, 
hogy augusztusban nem fedeztetnek, 
hogy a legnehezebb időszakban, télen 
ne neveljenek bárányt az anyajuhok. Ez 
nagyban csökkenti a takarmányfelhasz-
nálást, mert elég az anyajuhok létfenntar-
tási igényét kielégíteni, és jobb kondíció-
ban készülhetnek a tavaszra. Így a húsvéti 
bárányeladás jövedelme kiesik ugyan, de 
a három nagy bárányeladási időszak kö-
zül talán ennek a legkisebb a vesztesége.

A nehézségek ellenére Antal szerint a 
juhtartást és a juhtermékek fogyasztását 
népszerűsíteni kell. Ő maga is sokat tesz 
ezért: 22 éve szervezi a Kevi juhászfesz-
tivált, amit idén májusban is nagy ér-
deklődés kísért. Viszont át kell gondolni, 
mindent előre meg kell tervezni, mielőtt 
bárki belevágna a juhtartásba. 

Ma 200 juh alatt nem érdemes terme-
lési céllal belevágni a juhtartásba. Ennyi 
állat egy családot eltart. De a bekerülési 

költség, ha nulláról indul valaki, elég ma-
gas. Antal számítása szerint kb. 30 millió 
forint körül áll meg a befektetésigénye. 
De nem elég a pénz, kell a szakértelem 
is, mert a juhról azt tartják ugyan, hogy 
könnyen tartható, de ez nem igaz. Pont 
ugyanannyi odafigyelésre van szüksége, 
mint minden más állatfajnak, különben 
könnyen belefuthatunk olyan hibákba, 
amelyek akár az egész hasznot elviszik.

Antal megfogalmazása szerint a 
befektetés az, ami mindig biztos a me-
zőgazdaságban, a jövedelem viszont 
változó. Vannak jó érvek és vannak szű-
kösebbek is. De elmondható: a juhtar-
tásból meg lehet élni. Meggazdagodni 
nem lehet belőle, de a családot min-
denképp el lehet tartani. A munkaigény, 
mint minden más állattartási ágnál, óri-
ási. Lusta embernek nem való, de a szép-
sége vitathatatlan.

És hogy merre tart Antal gazdasága? 
Gyermekei más utat választottak. Lánya 
ének-zene szakos tanárnő, fia egy nem-
zetközi szaktanácsadói cégnek dolgozik. 
De a társa, Kiss Lajos, akivel a kezdetektől 
együtt viszi a gazdaságot, át fogja venni, 
ha szükséges, illetve Lajos fia szintén ju-
hokkal dolgozik. Így ezen a vonalon lesz, 
aki továbbviszi a juhászatot.

De ez még a távoli jövő zenéje. Sze-
rencsére Antal bírja és akarja is végezni 
a munkát a juhokkal, sőt, a XXXI. Far-
mer Expón juhbírálóként is részt vesz.

/Megjelent a Magyar mezőgazdaság című 
szaklap Magyar juhászat és kecsketenyésztés 
mellékletében 2022. augusztus 24-én./

Kisült legelő

A Kevi juhászfesztivált, a térség kiemel-

kedő turisztikai rendezvényét, minden 

évben Túrkevén tartják. A rendezvé-

nyen a juhászattal kapcsolatos szakmai 

programokon vehetnek részt az érdek-

lődők – az idén például állatorvosi kon-

ferenciát és juhászati szakmai fórumot 

tartottak -, azonkívül főzőverseny, te-

relési bemutató, juhnyírási bemutató, 

juhtermék-kóstolók és kulturális ese-

ményekkel várták a látogatókat.

Készül a 
birkapör-
költ a Kevi 
Juhász-
fesztiválon
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zÖlD rovat

   TÖRÖK MÁRTON

1. Csak az a szép zöld gyep! – na az nem volt idén

Csak abban a kertben volt a nyár folyamán zöld pázsit, ame-
lyet locsoltak. Nem túl elegáns megoldás olyan időszakban, ami-
kor vízkorlátozás van érvényben, és sokan a megélhetésüknek 
vagy fontos kiegészítésnek számító veteményt sem tudták tisz-
tességesen locsolni. Ilyen kritikus nyár során inkább a szégyell-
nivaló pazarlás, tudatlanság és közöny jelképe a mesterségesen 
fenntartott angol gyep, mint büszkeség. Nagyon sok kertben 
kisült a gyep, igen, de tönkre nem ment, hiszen az első jobb au-
gusztusi esőt követően főnixmadárként feléledt hamvaiból, és 
már zöldellnek az udvarok. Egyedül a vetett gyepek esetében 
nem sikerült ez az újjáéledés: ezek olyannyira pára- és fenntar-
tásigényesek, hogy teljesen elpusztultak. Újravetni ugyanazzal a 
magkeverékkel nem érdemes, hiszen a jövőben is egyre több-
ször számíthatunk ugyanilyen vagy még perzselőbb nyarakra.

Helyette lehet ökológiai gyepet kreálni: azaz azt hagyni ott, 
ami meg is marad. Pitypangos a gyep? Már az angolok sem érzik 
ezt kínosnak, sőt! Lóhere került a pázsitba? Keressünk négyle-
velűt! Higgyük el, többé már nincs értelme az öntözött, vetett 
gyeppel küszködni, Túrkevén (az egyre inkább félsivatagi éghaj-
latúvá váló Alföld kellős közepén) biztos nincs.

2. Ha nem megy, ne erőltesd – búcsú az egynyáriaktól

Ha eddig nem is akartuk, az idei nyáron végképp muszáj 
volt belátnunk, hogy az egynyári növények ideje lejárt. Rend-
kívül fenntartás- és vízigényesek, és egy félsivatagi környezet-
ben (igen, kezdjünk hozzászokni, nincs mit szépíteni a hely-
zeten) luxus akármilyen vízzel, főleg vezetékes vízzel olyan 
virágokat locsolni, amelyek maximum 3-4 hónapig örven-
deztetnek minket szépségükkel, de ezen kívül semmi egyéb 
haszonnal nem járnak. Egyetlen kivételt talán az árvácskák je-
lentenek, akik épp a kritikus ősz végi–kora tavaszi időszakban 
látják el lelket és beporzókat örvendeztető feladatukat. A töb-
bi egynyáriak sajnos nem javítják környezetük mikroklímáját, 
nem nyújtanak a kritikus időszakokban sem táplálékot, sem 
búvó- és fészkelőhelyet az állatok számára. 

Helyette? Egyszerű a válasz, gondolkodjunk évelőkben! 
Egyszer kell megvenni és elültetni, de legalább annyira szín-
pompásak tudnak lenni, mint egynyári társaik, cserébe sokkal 
szívósabbak a környezeti extrémitásokkal szemben, kitelelnek 
a kertben, táplálékot, búvóhelyet nyújtanak. Pár év alatt gyö-
nyörű, beállt évelőkertünk lehet, amelyben a növények zárt 
takaróréteget képeznek a talajfelszín felett, csökkentve ezzel a 
kipárolgást, tehát jobb mikroklímát teremtenek, és a talaj sem 
szárad kőkeményre. Ne féljünk alkalmazkodni, az évelőkkel 
nehéz mellélőni.

3. Az árnyék az új arany – de milyen fa adja?

Sajnálatos módon városszerte száradtak ki koros, eddig éle-
terős fák is. A 2022-es év az, amikor örökre elköszönhetünk a 
nyírfáktól a városban. Aki képes a tapasztalatokból tanulni, ezt 
követően meg sem próbál nyírt ültetni, hiszen láthattuk, egyet-
len extrém nyár elvitte a városi állomány majd 80%-át! Ha-
sonlóan rosszul jártak a tuják és fenyők is, így olyanokat sem 
érdemes ültetni többé. Mi a közös bennük? Mind az északabbi, 
hűvösebb klímát kedvelő, mind a nagy vízigényű fajok ugyan-
arra a sorsra jutnak városunkban, illetve az egész Alföldön: a 
csapadékhiányt, a légköri aszályt és a több méteres mélységig 
kiszáradó talajt egyikük sem bírja ki. A klímaválság fokozó-
dásával előbb-utóbb következnek a platánok, nyarak és a csá-
szárfák is, sőt a hársaknak sem jók a kilátásaik. Ők mind nagy 
vízigényű fák, amelyeknek ez a térség képtelen lesz biztosítani 
a létfeltételeiket. Akik felismerték hát ezen a nyáron, hogy min-
den négyzetméter árnyék aranyat ér, sétáljanak egyet lakóhe-
lyük környezetében, és nézzék meg, mely fajok maradtak élet-
ben: közülük kell kiválasztani a jövőnk lombosait!

Egy pozitív hozadéka mindenképpen volt az idei nyárnak: 
sokan belátták, változtatni, alkalmazkodni kell környezetünk-
ben az előttünk álló extrém klímához. A tanulópénzt megfizet-
tük, ideje munkához látni, hogy a városunk élhető legyen. Kezd-
jük a legkisebb építőkockával: saját kiskertünkkel!

ESŐ NÉLKÜLI NYÁR UTÁN 
HOGYAN TOVÁBB A KISKERTEKBEN?

Az idei nyár vitathatatlanul extrém és tanulságos volt. Idős fák száradtak ki városszerte, és nem lehetett eleget 
locsolni a kertünkben élő növényeket sem – egyrészt a szükséges vízkorlátozás miatt, másrészt a tikkasztó légköri 
aszályban és hőségben a növények képtelenek voltak felvenni a vizet és a tápanyagot. Eső nem esett, így az esővíz-
gyűjtési kísérletek is meghiúsultak sajnos. Bár az ősz meghozta a csapadékosabb időszakot, még mindig mínusz-
ban vagyunk az évi csapadékmérleget tekintve. Ilyen időben a legjobb leülni egy órára egy bögre tea kíséretében, 
és mérleget vonni az idei vegetációs időszakról. Nézzük sorra a tanulságokat, és vegyük észre a lehetőségeket!

A Korda testvérek emlékének ápolása Túrkevén a 
mai napig is folyamatos. Korda Sándor nevét a film-
színház, Zoltán nevét a fotóklub, Vince nevét pedig 
alapfokú művészeti iskola viseli. 

2013-tól életművük a helyi és a megyei értéktár ré-
szét képezi. 2017-ben az egy évvel korábban megalakult 
Magyar Hollywood Tanács „A túrkevei filmmogul” című 
előadás sorozatára a Finta Múzeumban került sor. 2018-
ban Pataki Éva „Másutt” című dokumentumfilmjéhez 
forgattak jeleneteket a városban helyi közreműködők és a 
múzeum segítségével. 

2021-ben a Magyar Hollywood Tanács ismét Túrkevé-
re látogatott és felajánlotta az együttműködés lehetőségét 
a város számára. Az idei évben szeptember 16-án emlé-
kestet tartott Túrkevén a város és a helyi intézmények 
segítségével Korda Sándor születésének évfordulója al-
kalmából. Az este folyamán Mátsik György kuratóriumi 
elnök, és Adam Cobler producer ismertette a Korda test-
vérek életművét, különös tekintettel a nagyközönség által 
kevésbé ismert részletekre. 

Bejelentésre került, hogy a tervek szerint hamarosan 
újabb életrajzi film készül a Korda fivérek regényes életé-
nek korai időszakáról, melynek helyszíne ezúttal is Túrke-
ve városa lesz. Az előadásokat követően sor került Korda 
Sándor szobrának megkoszorúzására.

kUltÚra

A Korda legenda utóélete
   KAPÁS JÁNOS ZSOLT - MÚZEUMIGAZGATÓ

    

LAPZÁRTA: 

2022. október 23.

ELÉRHETŐSÉGEINK:

E-mail: turkevetelevizio@gmail.com 

Facebook: Túrkeve Televízió

E-mail: ujsagturkeve@gmail.com 

Facebook: Túrkeve Újság

Youtube: Túrkeve Televízió
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David Baldacci: Az elnök családja
Bp.: Európa,2012.

David Baldacci amerikai író, a 
világ egyik legkedveltebb történet-
mondója, a könyvei rendre felke-
rülnek a sikerlisták élére.

Ebben a könyvében is hozza a 
tőle már az Államérdek (első re-
génye, melyből nagy sikerű film 
is készült Clint Eastwood és Gene 
Hackman főszereplésével) óta meg-
szokott mesteri színvonalat. Sodró 
lendületű, fordulatos, kiszámítha-
tatlan, gyakorlatilag letehetetlen 
krimi, dúsan átitatva politikával, 
szélsőséges érzelmekkel és minden 
egyébbel, ami egy kiváló könyv-
höz szükségeltetik. Szeretet, gyű-
lölet, becstelenség, gátlástalanság.  

Milliónyi érzelem mozgatja a 
szálakat, próbál magyarázatot 
adni a megmagyarázhatatlan-
ra, elfogadtatni az elfogad-
hatatlant. Ismét bebizonyo-
sodott, hogy a körülmények 
áldozatává vált, de alapvetően 
egyenes, becsületes ember, aki 
bűnözővé lett, sokkal inkább 
szerethető, mint a tisztesség és 
becsületesség álruhájába búj-
tatott példakép, aki viszont va-
lójában mind emberileg, mind 
erkölcsileg nulla.

A vége egy kicsit túl ameri-
kaira sikeredett. Bár némileg 
azért keserédes a „happy end”, 
tartok tőle, hogy a valóságban 
ez sokkal kesernyésebb és lé-
nyegesen kevésbé happy lenne.

KÖNYVAJÁNLÓ
   KOKOVAY ZSUZSANNA   PETŐNÉ FÁBIÁN ERZSÉBET - MŰVELŐDÉSSZERVEZŐ 

2022. október 8-ra tűztük ki a Szüreti felvonulást és 
Szüreti Bált ebben az esztendőben, ahogy eddig min-
dig, együtt és egymás szórakoztatásával készüljünk. 
Akinek kedve van, vonuljon velünk az utcákon végig. 
A felvonulás 2022. október 8-án 13 órakor kezdődik a 
Liget csarnoktól.

A felvonulás állomásai:

• Liget
- közös táncház a Kistücsök Néptánccsoport és a KVAMI 

Néptánccsoporttal

- Csikós bemutató

• Ecsegi utca - Hajdú Benedek utca – ’48-as Emlékpark-
ban néptánc bemutató

• Sirály utca – Ady Endre utca -Táncsics Mihály utca – a 
Coop Áruház parkolójában néptánc bemutató 

• Rákóczi utca -Thököly utca sarkán néptánc bemutató
• Hunyadi Mátyás utca - Városháza néptánc bemutató

A szüreti felvonulás résztvevői: a Kistücsök Néptánccso-
port, a KVAMI Néptánccsoportja, lovasok, hintósok 

A felvonulás után kezdetét veszi a Szüreti Bál a 
Madarász Károly Művelődési Házban.
Vacsorajegyek:    A) Kevi Birkapörkölt

   B) Vegyes Tál Keve Étterem módra
Szüreti támogatójegy: 1500 forint/fő, amely a helyszínen is 
megvásárolható.
A zenét a Nívó- díjban részesült Tarsoly zenekar biztosítja, 
egész estét betöltő táncház várja a mulatni vágyókat!

Program:
• 19.00 Vacsora
• 21.00 Szőlőkosár árverezés
• Megválasztjuk a Szüreti Bál Szépét és a Bálkirályt
• Tombolasorsolás
• Kísérő program: Mustkészítés, szőlőpréselés
Az est folyamán a finom ízletes borokról Barcza Gábor 

borász gondoskodik.
Tombolatárgyak felajánlását szívesen fogadjuk!
Szüreti Bálra a jegyek megvásárolhatóak a művelődési 

házban és a városi könyvtárban.
A programváltoztatás és a kijelölt útvonalak módosításá-
nak jogát fenntartjuk! Mindenkit nagy szeretettel várunk!

SZÜRETI FELVONuLáS éS SZÜRETI BáL

A MADARÁSZ KÁROLY MŰVELŐDÉSI HÁZ ÉS VÁROSI KÖNYVTÁR OKTÓBERI PROGRAMJAI
2022. szeptember 30-tól Készíts rajzot a magyar népmese napjára!

Rajzpályázati felhívás a magyar népmese alkalmából
Művelődési Ház és  
Városi Könyvtár

2022. október 3-tól Petőfi 200 
Petőfi emlékév alkalmából három fordulós komplex 
vetélkedő általános iskolák felső tagozatos tanulói számára

helyszín:  
művelődési ház

2022. október 5. szerda Városi mesemondó verseny 
2-4.osztályos tanulók részére

helyszín: városi könyvtár

2022. október 6. csütörtök „A népi triász gólyái” címmel rendhagyó irodalomóra a 
könyvtárban. Kántor Judit előadása a 7. osztályos diákoknak.

helyszín: városi könyvtár

2022. október 7. péntek Játék és diafilmvetítés helyszín: városi könyvtár

2022. október 7. péntek Beszélgetés a Remény Rabjai állatvédő Egyesület 
munkatársaival

helyszín: városi könyvtár 

2022. október 8. szombat 
13 órától

Szüreti felvonulás és Szüreti bál
hungarikum pályázat támogatásával

helyszín:  
művelődési ház 

2022. október 25-26-27. II Tök-jó-napok
kézműves napok a művelődési házban az őszi szünetben 

helyszín:  
művelődési ház 

2022. október 29. szombat  
18 órától 

Néptáncosok találkozója – „Áttáncoltuk az elmúlt 90 évet” 
Egres Kis Lajos és a Kistücsök néptánccsoport ünnepi estje
hungarikum pályázat támogatásával

helyszín:  
művelődési ház

2022. november 11. péntek 
14.30 órától 

Márton-napi táncház 
Kézműves foglalkozás és közös táncház 
táncházvezető: Dittrichné Szegő Hedvig művészeti vezető

helyszín:  
művelődési ház

2022. november 12. szombat 
18 órától 

Balogh Márton emlékest „20 éve Kevi kunkapitánya „
közreműködnek: 30 éves Bekecs zenekar a népzene élő 
legendája, kunkapitány társai, barátai, táncostársai emlékeznek

helyszín:  
művelődési ház

Nagy szeretettel várunk minden kedves érdeklődőt rendezvényeinkre! A műsorváltoztatás jogát fenntartjuk.
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   CSAJBÓK FERENCNÉ

2022. szeptember 22-én rendhagyó irodalom óra 
részesei voltunk a Madarász Károly Művelődési Ház-
ban. Magyari Barna nagyszalontai születésű költő, 
újságíró, Sinka-kutató a Túrkevéért Alapítvány meg-
hívására érkezett városunkba. Színes, az apró részle-
tekre is figyelő, az emberi kapcsolatok gyakran szöve-
vényes szálaira utaló előadást hallottunk.

Sinka István 1897. szeptember 24-én született. 
Aznap óriási pusztító vihar tört Nagyszalontára. Az 
édesanyja úgy érezte, hogy újszülött gyermekére nem 
átlagos emberi sors vár. Valóban nem az várt. A cse-
lédsorból, a juhászbojtár-létből Tamási Áron barátsá-
gát elnyerő író, költő vált Sinka Istvánból.

A rendezvényen jelenlévők - általános és középis-
kolás diákok, Sinka Istvánt tisztelők - találkoztak Ta-
lamasz Lajosnéval, a nagyszalontai Sinka-szobor al-
kotójának feleségével, aki egy - az elhunyt férje által 
készített - Sinka-portréval ajándékozta meg az előadót.

Az előadást követően a Sinka István téren lévő em-
léktáblánál koszorút helyeztek el Túrkeve Város Ön-
kormányzata, a Kaszap Nagy István Református Álta-
lános Iskola és Óvoda, a Karcagi SZC Ványai Ambrus 
Technikum, Szakképző Iskola és Kollégium, a Ma-
darász Károly Művelődési Ház és Városi Könyvtár, va-
lamint a Túrkevéért Alapítvány képviselői a Sinka-ku-
tató Magyari Barna társaságában.

125 ÉVE SZÜLETETT SZALONTA SZÜLÖTTE, VÉSZTŐ KÖLTŐJE 
SINKA ISTVÁN

Véget ért a nyár! Becsöngettek a Petőfiben is. 2022. szep-
tember 1-jén megkezdődött a 2022/2023-as tanév.

Az iskola megújult köntösben várta a szünidőről visszaté-
rő tanulókat és a tanulmányaikat idén megkezdő első osztá-
lyos kisdiákokat. A nyári feltöltődést, pihenést adó kirándu-
lásoknak, nyári táboroknak, a gondtalan szabadságnak vége! 

Ismét kinyíltak az iskola kapui, a tantermek ajtajai, újra 
gyerekzsivajjal telt meg az udvar is.  A barátok ismét talál-
koztak, az osztálytársak elfoglalták padjukat és felkészültek a 
183 napig tartó tanévre.  A nagyobbak már jól tudták, mi vár 
rájuk, ők már bátran léptek be szeptember elsején az iskola 
ajtaján. A legkisebbek az első napokban Fecsketáborban is-
merkedhettek egymással, a szokásokkal, a tanító nénikkel. Bí-
zom benne, hogy egyikőjük sem fog csalódni ebben az intéz-
ményben, és nagy szeretettel fognak iskolába jönni minden 
nap. Nagy izgalommal készültünk a fogadásukra a csodaszép 
tantermi dekorációkkal. Június közepén a tanévzáró ünnep-
ségen számbavéve a tanév eredményeit, eseményeit, büszkén 
mondhattam, hogy egy nagyon eredményes és eseményekkel 
teli tanévet zártunk. 

Az idei tanév is ilyen eredményes lehet. Pedagógus kol-
légáimmal együtt, mindent meg fogunk tenni annak érdeké-
ben, hogy nyugodt feltételeket, és a lehető legszélesebb körű 

tudást biztosítsuk a tanulók számára. Támogatjuk őket a ta-
nulásban, a versenyekre való felkészülésben, és sok élményt 
nyújtó programmal készülünk erre a tanévre is.

Szeptember első heteiben alsós és felsős diákjaink egy-egy 
csoportja jutalomkiránduláson ismerkedett Eger és Noszvaj 
látnivalóival. A Csillagvizsgáló és Tudományos Élményköz-
pont a legmodernebb eszközök alkalmazásával, interaktív 
módon hozta közelebb az érdeklődő gyerekeknek a tudo-
mány, főként a fizika törvényszerűségeit és érdekességeit. 

Iskolánk sportéletének üde színfoltjaként felsőseink egy új, 
országos kezdeményezés aktív részesei voltak az elmúlt na-
pokban, Jászberényben, a Fradi SuLiga. Erről bővebben a lap 
sport rovatában olvashatnak.

PETŐFIS HÍREK

    SZABÓ ILDIKÓ - INTÉZMÉNYVEZETŐ-HELYETTES ÉS RETTERNÉ GYENES ERIKA

Tanévkezdés a Petőfiben

   DR. SZABÓ ZOLTÁN

AZ EGRESSY BÉNI ZENEISKOLA XXXI. TANÉVNYITÓJA
Néhány hónapja zártuk a ju-

bileumi, XXX. tanévünket és 
szeptember 5-én nyitottuk meg a 
XXXI. évünket.

Nagy számú érdeklődő kísérte 
figyelemmel Vozár Márton Krisz-
tián zongoraművész előadását, aki 
klasszikusok műveiből és ismert 
filmek zenéjéből állította össze 
műsorát.

Köszöntötte az érdeklődőket 
Sallai Róbert Benedek, Túrkeve Vá-
ros polgármestere is.

   HAJDU VIKTOR

 „Örökségünk tábor” Berekfürdőn
Az elmúlt években táboroztatási programot indított a 

Tiszántúli Református Egyházkerület. A program időtartama 
alatt 4 és fél ezer gyermek, 1-11 osztályos diák nyaralhatott 
ingyen hat napos, öt éjszakás ciklusokban. A program célja, 
hogy megismerjük hazánk épített és természeti csodáit.

Idén a „kevi-refis” alsós gyerekek közül 21-en vettek részt 
a programban.  A táborba július végén érkeztünk Berekfür-
dőre, ahol elfoglaltuk a „Megbékélés háza” nevű konferencia 
központ ifjúsági szálló részét. A diákjainknak csupán a Berek-
fürdőre való eljutás költségét kellett fizetniük, minden más 
költséget, mint a napi ötszöri étkezést, a szállást, az egyéb busz 
és belépők költségét a pályáztató rendezte.

A helyszínen zajló hagyományőrző és közösségfejlesztő 
egész napos programokon túl természetesen strandoltunk 
is. Valamint két kirándulással is gazdagodott élménytá-
runk. Az egyik napon a szolnoki „Reptár” kiállítását jártuk 
be idegenvezető segítségével, a kiskörei vízerőművet és a 
hallépcsőt láthattuk. A másik kirándulásunk a Tisza-tóhoz 
vitt bennünket. Sétahajókázás után biciklire pattantunk és 
Tiszaörvényről egészen a poroszlói szabadstrandig teker-

tünk, majd strandolás után vissza a táborba.
Tartalmas hetet töltöttünk együtt és sok élményt hoztunk 

haza magunkkal. A covid-időszak miatt minden gyermek-
nek, legyen az elsős vagy negyedik osztályos ez volt az első 
„ottalvós” tábora. 

Köszönjük mindenkinek a munkáját, akik lehetővé tették, 
hogy részt vegyünk a programban!
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Világunkban, ahol a legtöbb ember számára az anya-
gi javak jelentik a legnagyobb örömöt, felértékelődnek 
az igazi értékek, a pénzben ki nem fejezhető, igazi él-
mények. Gyermekeink számára még fontosabbak az 
ilyen ajándékok. Az élmény, mint ajándék talán sosem 
volt olyan fontos és ritka kincs, mint manapság. 

A Kevi Refiben már sok éve ilyen élmény-ajándé-
kokat adunk diákjainknak. Nyaranta értékesebbnél 
értékesebb, élményekben dúskáló Erzsébet- és Örök-
ségünk Táborokba visszük a gyermekeket, amelyek 
nekik és nekünk, kísérő tanároknak is életre szóló él-
ményeket kínálnak. 

Idén július elején a felső tagozatos kevi refisek a 
Beregbe kirándultak, Beregdarócon vettek részt Örök-
ségünk Táborban a Tiszántúli Református Egyházke-
rület lenyűgöző színvonalú és felszereltségű Hétcsillag 
üdülőjében. A klimatizált szobák, az úszómedence és 
jakuzzi csak a kezdete volt a ránk váró hihetetlen él-
ményeknek. A táborozók számára minden nap más 
és más programot szervezett a Református Szeretet-
szolgálat lelkes csapata. A közösségfejlesztő, csapat-
építő játékok után másnap az aktív szórakozásé volt 
a főszerep: a Felső-Tisza vidéket körbekerekező bicik-
litúra során Beregdaróc, Vámosatya, Barabás és a Ka-
szonyi-hegy csodálatos panorámájában gyönyörköd-
ve épített és természeti örökségünket is megismertük. 
Másnap Túristvándiba mentünk, ahol festői környe-

zetben kenukba szálltunk, és vízitúrára indultunk asz 
Öreg-Túron, majd az egyedülálló, híres túristvándi 
vízimalmot láthattuk működés közben is. 

Csütörtök a nagy kirándulás napja volt. Örökségünk 
számbavételét Tákoson kezdtük, ahol bementünk a 
„mezítlábas Notre Dame-ba”, a kicsiny, paticsfalú, fes-
tett kazettás mennyezetű, ősi református templomba. 
Kézműves nemzeti örökségünket, a beregi keresztsze-
mes hímzést a tájházban csodálhattuk meg. Vásáros-
naményban a Vadászati és természeti kiállítás gazdag 
anyagának megtekintése legalább akkora élmény volt, 
mint az izgalmas, lebilincselő tárlatvezetés. A cégény-
dányádi Kölcsey-Kende kúria kulturális örökségünk, 
hatalmas platánfája világraszóló példány, csakúgy, 
mint a kúria nemzeti parkokat bemutató tárlata. A 
tarpai Nagyhegyről lenézve történelmi nagy hazánk 
gyönyörű tájaira láttunk, lejőve pedig megnéztük a 
szárazmalmot működés közben is, saját magunk ere-
jével hajtva a hatalmas kereket. 

Az utolsó nap hagyományőrző foglalkozásai és tör-
ténelmi játszóháza a népi mesterségek, néptánc, népi 
játékok és népdalok örökségét tárta elénk friss, mókás, 
felejthetetlen módon. 

Sok diákunk járt már Örökségünk táborban, sokó-
juknak pedig első táboruk volt, de mindannyiunk szá-
mára közös volt az élmény: a felejthetetlen, önfeledt, 
aktív pihenés, az életre szóló Örökség.

   KERESZTINÉ BÁCSKAI MELINDA - TANÁR

A tanévzárón csak a tanévtől búcsúztunk, az alsós 
gyerekek számára csupán két héttel később, július else-
jén jött el a búcsú ideje. Az Erzsébet a Kárpát-meden-
cei Gyermekekért Alapítvány jóvoltából ismét lehető-
ségünk nyílt a táboroztatásra. Köszönet érte! Rövid kis 
beszámolónk a második hét programjait eleveníti fel.

Június 27-től valóban remek 5 nap várt a táborban 
résztvevő 27 kis- és nagydiákra. Első napunkat vidám 
ismerkedéssel és egészségügyi vetélkedővel nyitottuk, 
ezt követően csoportos foglalkozások vártak a gyere-
kekre. A tábori közösség több osztály tanulóiból ala-
kult, ezért délután is folytatódtak az ismerkedő, a tár-
sas viselkedés kompetenciáit fejlesztő játékok.

Kulturális örökségeink, hagyományaink megisme-
rése, azok megőrzése jegyében telt a tábor 2. napja. 11 
órára elsétáltunk a Madarász Károly Művelődési Ház-
ba, ahol településünk kincsét, a kunhímzést mutatták 
be nekünk. A nap második felét a Finta Múzeumban 
töltöttük. Első programpontként múzeumpedagógiai 
foglalkozás következett, mely által betekintést nyertek 
a gyerekek elődeink életébe, dolgos hétköznapjaiba. A 
tárlat megtekintése után nemezeltünk. Ezt a technikát 
nagyon megkedvelték a gyerekek, rendszeres nemez-
előkké lettünk az Erzsébet-táborok során.

Harmadik napunk első fele a Kamillás-tanyán telt, 
remek hangulatban. Két keréken gurultunk a tanyá-
ig, ahol számtalan lehetőség kínálkozott szabad moz-
gásra, testedzésre s mindez a szabad levegőn. Délután 

„házi játszótér” várta a gyerekeket - iskolánk árnyas fái 
alatt - Vincze Róbert jóvoltából. A természetes anya-
gokból készült népi játékok mind az erejüket, mind az 
ügyességüket próbára tették.

Egész napos kirándulásunk keretében Gyomaend-
rődre látogattunk. Érkezés után a Körös Látogató-
központban tekintettük meg a babakiállítást. A déle-
lőtt során végigjártuk az Erzsébet liget lombkorona 
sétányát, ahol növénytani ismereteiket bővíthették 
a gyerekek. A ligetben „kincsvadászatra” indultunk, 
animátori segítséggel. Ebéd után a Szent Antal Nép-
ház vendégei voltunk. A Bárka Látogatóközpontban a 
Körösök szabályozását, élővilágát, valamint a halászat 
történetét bemutató interaktív kiállítást nézhettük vé-
gig, majd barangoltunk a Körös partján.

Záró napunk reggelén elsétáltunk a Fekete István 
Oktatóközpontba, ahol bejártuk a tanösvényt, isme-
reteket szerezve az erdőben élő állatokról és növé-
nyekről. A rövid túra végeztével korongozott a csapat, 
Sudár Anett vezetésével.  A délután környezetvédelmi 
vetélkedővel indult. Az első napon alakult csapatok 
mérték össze tudásukat, felkészültségüket a tárgykör-
ben. Az eredményhirdetés során mindannyian öröm-
mel vették át az apró kis ajándékcsomagot, mely egy-
ben a zárást, a búcsút is jelentette.

Reméljük, hogy egy szeretett tárgyat, egy kedves 
szót, egy barátságos mosolyt minden táborozónk ott 
őriz majd a legkedvesebb emlékei között.

Két remek hét együtt
   VADNÉ ÁRVAI ILONA - TÁBORFELELŐS

NAPKÖZIS ERZSÉBET-TÁBOROK A REFIBEN
Élményt adunk ajándékba
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A Belügyminisztérium a 2022/2023. tanév rendjé-
ről szóló 22/2022. (VII. 29.) BM rendelet, valamint a 
nevelési-oktatási intézmények működéséről és a köz-
nevelési intézmények névhasználatáról szóló 20/2012. 
(VIII. 31.) EMMI rendelet alapján pályázatot hirdet a 
2022/2023. tanévben 8. évfolyamon tanuló diákok szá-
mára a hátrányos helyzetű, tehetséges diákok továbbta-
nulását segítő Arany János Tehetséggondozó Program-
ban való részvételre.

A Tehetséggondozó Programba jelentkezhet minden 
olyan tanuló, aki

a) tanulói jogviszonyban áll, és a középiskola kilencedik 
évfolyamára jelentkezik abban a tanévben, amelyben 
a pályázat meghirdetésre kerül, és

b) az e pontban meghatározott valamelyik feltételnek 
megfelel:

ba) rendszeres gyermekvédelmi kedvezményben része-
sül,

bb) a gyermekek védelméről és a gyámügyi igazgatásról 
szóló 1997. évi XXXI. törvény (Gyvt.) 53. §-a szerint 
gyermekvédelmi szakellátás otthont nyújtó ellátási 
formájában részesülő nevelésbe vett, vagy a program-
ba történő jelentkezés időpontjában ideiglenes hatály-
lyal elhelyezett,

bc) a család- és gyermekjóléti szolgálat Gyvt. 40. §-a szerin-
ti, az általános iskola és a szülő kezdeményezésére elké-

szített javaslat alapján rászorult, azzal, hogy a család- és 
gyermekjóléti szolgálatnak a rászorultság kérdésében 
annak alapján kell döntenie, hogy kellett-e az Arany Já-
nos Tehetséggondozó Programba történő jelentkezést 
megelőző három éven belül a Gyvt. 39. §-a alapján az 
érintett tanuló érdekében intézkednie,

bd) a szülő vagy a családba fogadó gyám alacsony fog-
lalkoztatottsága esetén, ha a gyermeket nevelő szülők 
bármelyikéről vagy a családba fogadó gyámról meg-
állapítható, hogy a pályázat benyújtása időpontjában 
a szociális igazgatásról és a szociális ellátásokról szóló 
1993. évi III. törvény 33. §-a szerinti aktív korúak el-
látására jogosult vagy a pályázat benyújtásának idő-
pontját megelőző 16 hónapon belül legalább 12 hóna-
pig álláskeresőként nyilvántartott személy,

be) lakóhelye, ennek hiányában tartózkodási helye a ked-
vezményezett települések besorolásáról és a besorolás 
feltételrendszeréről szóló 105/2015. (IV. 23.) Korm. 
rendelet értelmében kedvezményezett településen ta-
lálható,

bf) lakóhelye, ennek hiányában tartózkodási helye nem 
kedvezményezett, de a települési lakónépességi ada-
tok alapján ötezer főt meg nem haladó állandó la-
kosságszámmal rendelkező településen található és a 
programba történő jelentkezés időpontjában a szoci-
ális igazgatásról és a szociális ellátásokról szóló 1993. 
évi III. törvény 45. § (1) bekezdés a)-d) pontjában fog-
lalt valamelyik célra nyújtott települési támogatásban 
vagy a jelentkezés időpontját megelőző 6 hónapon 
belül rendkívüli települési támogatásban részesül.

A programba bevont intézmények a hátrányos helyze-
tű tanulókat azonos felvételi pontszám esetén kötelesek 
előnyben részesíteni a felvétel során.

A program célja:
Az Arany János Tehetséggondozó Program keretében 

lehetőség nyílik arra, hogy a hátrányos helyzetű tehetséges 
gyerekek olyan középiskolákban, kollégiumokban tanulja-
nak, nevelődjenek, amelyek célul tűzték ki a tehetséggondo-
zást és a felsőfokú tanulmányokra való eredményes felkészí-
tést.

Az általános iskola által benyújtott pályázatokat a prog-
ramhoz tartozó középiskolák bírálják el.

A tanulók

- a tanév rendjéről szóló rendeletben meghatározott idő-
pontban (2023. január 20-án, illetve pótló válogatási 
eljárás során 2023. február 1-jén) − egy nem szaktárgyi 
jellegű − felvételi eljárást megelőző válogatáson vesznek 
részt: egy elbeszélgetést követően fogalmazást írnak és 
képességeket vizsgáló feladatlapokat töltenek ki.

ARANY JÁNOS TEHETSÉGGONDOZÓ PROGRAM
PÁLYÁZATI FELHÍVÁS A 8. ÉVFOLYAMOS TANULÓK SZÁMÁRA
AZ ARANY JÁNOS TEHETSÉGGONDOZÓ PROGRAMBAN TÖRTÉNŐ RÉSZVÉTELRE

oktatáS

- A tanulóknak e mellett részt kell venniük a kilencedik 
évfolyamra felvételiző tanulók számára szervezett 
központi írásbeli felvételi vizsgán abban az intéz-
ményben, amely intézménybe az Arany János Tehet-
séggondozó Program keretében első helyen kérik a 
felvételüket. A központi írásbeli felvételi vizsga egy 
magyar nyelv és egy matematika feladatlap kitöltésé-
ből áll. A vizsgák időpontját a tanév rendjéről szóló 
rendelet határozza meg: 2023. január 21. 10.00 óra 
(pótló központi írásbeli felvételi vizsga 2023. január 
31. 14.00 óra).

A sikeresen teljesítő tanulók megyéjük Arany János 
Tehetséggondozó Programot működtető középiskolájá-
ba, illetve kollégiumába nyerhetnek felvételt, és speciális 
program alapján készülhetnek fel a felsőfokú továbbta-
nulásra. A tanulók egyéves előkészítő évfolyam, az iskola 
helyi tantervében foglaltak és az érettségi vizsgaszabály-
zatban előírt feltételek teljesítése esetén tehetnek érettségi 
vizsgát. Az előkészítő évfolyamon a diákok emelt szintű 
anyanyelvi és idegen nyelvi oktatásban, matematika- és 
digitális kultúra oktatásban, önismereti, személyiség- és 
képességfejlesztő, kommunikációs és tanulás-módszer-
tani programokban vesznek részt. A Programban tanu-
ló diákok felkészülhetnek az emelt szintű idegen nyelvi 
érettségi vizsgára (C típusú középfokú nyelvvizsgával 
egyenértékű nyelvtudást szerezhetnek) elsősorban an-
gol nyelvből, a nemzetközi ECDL számítástechnikai 
vizsgával egyenértékű tudást szerezhetnek a digitális 
kultúra területén, mindemellett térítésmentesen szerez-
hetnek gépjármű-vezetői jogosítványt. A tanulók ösz-
töndíj-támogatásban részesülnek, amelynek összege 9/
AJTP előkészítő évfolyamon egységesen 15 000 Ft/hó, a 
további 9-12. évfolyamokon tanulmányi eredményüktől 
függően, 4,0 tanulmányi átlageredménytől 20 000 Ft, 4,31 
átlageredménytől 30 000 Ft, 4,71 tanulmányi átlagered-
mény felett 40 000 Ft/tanuló/hónap.

A program résztvevői valamennyien kollégisták lesz-
nek. A programról további információk érhetők el a www.
ajtp.hu honlapon.

Pályázni a pályázati felhívás hiánytalanul kitöltött űr-
lapjainak beküldésével lehet, amelyek a programban már 
részt vevő középiskolákban szerezhetők be, vagy letölthe-
tők a Belügyminisztérium honlapjáról (www.kormany.hu 
/ Belügyminisztérium / Közérdekű adatok / Közérdekű 
információk és adatok), valamint az Oktatási Hivatal 
honlapjáról (www.oktatas.hu / Köznevelés / Aktuális tan-
év eseményei).

A pályázatnak tartalmaznia kell

a.) a nevelőtestület támogató nyilatkozatát 

b.) a szülő nyilatkozatát arról, hogy elfogadja és támogatja 
az 5 éves nevelést, oktatást és a kollégiumi ellátást 

c.) a tanuló személyi adatlapját 

d.) azt, hogy a programban részt vevő intézmények közül 
melyekbe kéri a felvételét 

e.) a szociális helyzetet igazoló hivatalos dokumentum 

fénymásolatát (a jegyző igazolása a hátrányos helyzet 
megállapításáról vagy a rendszeres gyermekvédelmi 
kedvezményre való jogosultságról vagy az ideiglenes 
hatállyal történő elhelyezésről),

f.) vagy az illetékes gyermekjóléti szolgálat − az általános 
iskola és a szülő kezdeményezésére elkészített – javas-
latát a tanuló rászorultságára vonatkozóan abban az 
esetben, ha a h. pontban foglalt igazolás kiállításának 
feltételei nem állnak fenn (5. számú melléklet).

(Kérjük a tanulót, önéletrajzában mutassa be életkö-
rülményeit, családi hátterét; eddig elért iskolai, művé-
szeti és sporteredményeit; hobbiját, érdeklődési körét; 
a jövőjével kapcsolatos elképzeléseit; valamint írja le, 
hogy miért akar az Arany János Tehetséggondozó Prog-
ramban részt venni.)

A programban részt vevő intézmények/intézménypá-
rok (középiskolák és kollégiumok) közül hármat lehet 
megjelölni, melyek közül a tanulók elsősorban a lakóhely 
szerinti megye intézményébe nyerhetnek felvételt. A pá-
lyázónak külön jelentkezési lap benyújtásával egyénileg 
kell jelentkeznie a központi írásbeli vizsgára 2022. de-
cember 2-ig. A központi írásbeli felvételi vizsga jelentke-
zési lapja 2022. november 16-át követően lesz elérhető az 
Oktatási Hivatal honlapján (www.oktatas.hu).

A jelentkezési lapot abba az intézménybe kell benyújta-
ni, amely intézménybe a tanuló az Arany János Tehetség-
gondozó Program keretében első helyen kéri a felvételét.

Az Arany János Tehetséggondozó Programra történő 
pályázatot legkésőbb 2022. december 9-éig (a postára 
adást igazoló bélyegző dátuma) postai úton kell eljuttat-
ni az első helyen kiválasztott középiskola címére.

Kérjük, hogy a borítékra írják rá: „Arany János Te-
hetséggondozó Program”. A határidőn túl érkezett vagy 
formailag hibás pályázatokat az intézmény nem értékeli. 
A pályázat eredményéről 2023. február 10-ig a középis-
kola tájékoztatja a jelentkezőket.

A pályázat eredményéről történt értesítés után 2023. 
február 22-ig a középfokú felvételi eljárás keretében a 
programba jelentkező valamennyi tanulónak felvételi 
jelentkezést kell benyújtania. A felvételi dokumentumok 
közül a Tanulói adatlapot az Oktatási Hivatalhoz elekt-
ronikusan kitöltve, ügyfélkapun keresztül, a Jelentkezési 
lapo(ka)t pedig a középiskolá(k)ba, az intézmény(ek) ál-
tal megadott címre kell elküldeni. (A 2023. február 10-ig 
esetleg elutasító határozatot kapott tanulók is − más ta-
nuló visszalépése esetén − bekerülhetnek az Arany János 
Tehetséggondozó Programba.)

A pályázattal kapcsolatban további felvilágosítást 
kaphatnak a programban részt vevő intézmények prog-
ramfelelőseitől vagy a Belügyminisztérium Köznevelé-
si Államtitkársága Köznevelés-igazgatási Főosztályán 
Spohn Beáta referenstől (beata.spohn@bm.gov.hu).rog-
ram leírása letölthető: Arany János Tehetséggondozó 
Program kerettanterve (https://www.oktatas.hu/kozne-
veles/kerettantervek/2020_nat/AJTP_kerettantervek)
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KÖZÖNSÉGKEDVENC LETT!
A Jászkunságot is képviselő Lekváros hüvelykujj nevű sütemény lett a közönség kedvence

FINOMSÁGOK OKTÓBERRE

15 dkg lisztből, az élesztővel és 2 dl langyos tejjel,1 
kávéskanál cukorral kovászt készítünk. A megmaradt 
lisztből, tejből, tojássárgájával, cukorral, 6 dkg zsírral, a 
megkelt kovásszal, sóval közepesen kemény tésztát da-
gasztunk. Ha nagyon lágy lenne, adhatunk még hozzá 
kevés lisztet. Letakarjuk és ne túl meleg helyen, duplájára 
kelesztjük. A megkelt tésztát lisztezett deszkára borítjuk, 
3 cipóra osztjuk. Egyenként kb. 3 mm-es kör alakúra 
nyújtjuk, 8 vagy 12 cikkre vágjuk. A háromszög felső ré-
szébe tesszük a sütésálló lekvárt és feltekerjük. Sütőpapí-
ros tepsibe tesszük, lekenjük tojással, 20 percig keleszt-
jük, ismét lekenjük tojással és megszórjuk cukros dióval. 
200 fokra előmelegített sütőben készre sütjük. Tálalásnál 
porcukorral hintjük. Ebből a tésztából lehet mákos, diós 
hajtottat, rakott kiflit, túrós buktát készíteni.

   RIMÓCZI ÁGNES    KISS IMRÉNÉ MAGDI

Szilvalekváros kelt kifli

GaSztroNómia

Csirkemell zöldséggel és gyümölccsel

A csirkemellet csíkokra vágjuk, sóz-
zuk, borsozzuk, kakukkfűvel megszór-
juk (nem kell sok rá). Pár órát tegyük 
hűtőbe, akár előző este is elkészíthet-
jük. A kápia paprikát, császárszalon-
nát, hagymát kis kockákra 
vágjuk, sütés előtt össze-
keverjük a csirkemellel. A 
zsiradékot egy serpenyőben 
megmelegítjük, beleöntjük 
az összekevert mellet, pu-
hára pároljuk, ha kell, még 
fűszerrel ízesítjük. Vizet 
nem kell alá önteni. Mikor 
kész, a kimagozott félbe vá-
gott szilvát hozzáadjuk, pár 
percig pároljuk vele, még 
a szilva megpuhul, de nem 
megy széjjel. 

Köret tetszés szerint.
Lehet több változatban is elkészíteni a 
csirkemellet. Csak zöldségekkel, csak 
gyümölcsökkel vagy vegyesen. Ízlé-
sünknek megfelelően.

Hozzávalók:

2 db csirkemell filé

1 db nagyobb fej lilahagy-
ma

2 db nagyobb kápia pap-
rika

10 dkg császárszalonna

15 szem szilva

só 

bors

kakukkfű

zsiradék

ELKÉSZÍTÉS: 

ELKÉSZÍTÉS: 

Hozzávalók: 
65+15 dkg finomliszt
2 db tojássárgája
6-7 dl tej
8 dkg cukor
3 dkg élesztő
1 dkg só

6 dkg sertészsír (ha ízes buktát ké-
szítünk, akkor még 10 dkg zsír 
kell, a bukták külsejét lekenni, 
hogy könnyen szét tudjuk 
szedni sütés után)

Kenéshez:
1 db egész tojás

Tetejére:
10 dkg összevágott dió -1 teáskanál 

kristálycukor

Tölteni:
1 üveg szilvalekvár (sütésálló)
5 dkg porcukor a szóráshoz

GaSztroNómia

Kiss Imréné közönségsikert aratott, ráadásul nem elő-
ször. A túrkevei nyugdíjas hölgy linzer süteményét a Szar-
vasi Szilvanapok követői újra a legjobbnak választották, 
másik két szilvás édessége pedig a sütiverseny zsűrijét is 
meggyőzte.

A lekváros hüvelykujj süti lett az idei Szarvasi Szil-
vanapok sütiversenyének közönségdíjasa, az édesség a 
túrkevei Kissné Magdi konyhájában készült. 

– Az alap linzertészta, melyből kekszet formáztam, a 
közepét hüvelykujjal nyomtam be, innen ered a neve is. A 
mélyedésbe szilvalekvárt tettem. Ezen a versenyen ugyanis 
minden sütinek szilvásnak kell lennie. Örültem, hogy a kö-
zönség ezt választotta – mesélte örömmel a túrkevei hölgy. 

Kiss Imréné már harmadszor aratott közönségsikert. 

– Elképesztő a támogatás, amit kapok, sok ismerős 
szavaz rám. Én ezt igyekszem is meghálálni, volt példá-
ul, hogy a nyereményemet „kisorsoltam” a rám szavazók 
között. Mindig, most is azt mondom, hogy a versenyt a 
közönségem nyerte meg – tette hozzá.

Nem ez a finomság volt az egyetlen, mellyel Magdi be-
nevezett a szarvasi sütiversenybe. A zsűri a legjobbak közé 
választotta a szilvalekváros kiflijét és a különlegességnek 
számító pavlova szilvalekváros tekercsét is. Mindkét süte-
ményt a harmadik helyre rangsorolták az ínyenc ítészek. 

– Nagy öröm számomra, hogy elismerték a desszert-
jeimet, különösen azért, mert így bebizonyosodik, hogy 
a hagyományos finomságoknak igenis van létjogosult-
ságuk. Én ugyanis hagyományos süteményeket készítek, 
olykor újragondolom azokat, de akkor is maradok az 
egyszerű dolgoknál, hagyományos alapanyagoknál. Ez 
lesz az elvem jövőre is, már most kitaláltam, mivel fogok 
benevezni a Szarvasi Szilvanapok sütis versenyébe, ahová 
egyébként szinte már „haza járok” – mesélte Kiss Imréné.

Olykor persze más versenyeken is részt vesz, szokott 
recepteket küldeni internetes felhívásokra is, illetve gaszt-
ronómiával is foglalkozó magazinokhoz is. És persze oly-
kor szűkebb hazájában is megméreti magát. Mezőtúron és 
Túrkevén is nevezett már tökös sütemények versenyére, 
ezeken szintén jó eredménnyel szerepeltek a házi finom-
ságai. Az sem kérdés, hogy ezekbe a házi süteményekbe 
kizárólag saját főzésű dzsemek, lekvárok kerülnek. A Lek-
város hüvelykujj nevű sütemény bizonyítja, hogy napja-
inkban is van igény a hagyományos alapanyagokból ké-
szült finomságokra.

– Korábban is sok dolgot tettünk el télire, amióta nyug-
díjas vagyok, még aktívabban foglalkozunk ezzel. Üstben 

főzzük a szilvalekvárt, szoktam birsalmasajtot és -lekvárt 
is készíteni, most újdonságként fügesajt készült a kony-
hában – sorolta Magdi, aki férjével gyümölcsfákat nevel 
a kertben, azokról kerülnek le a befőznivalók. Mindezek 
mellett paradicsomot is tesznek el, persze azok nem fel-
tétlenül a sütikbe kerülnek. S hogy ki kóstolja, teszteli a 
számos finomságot, ami Magdi konyhájában készül? 

-A családom. A férjem szereti a sütiket, ő nem szokott 
kritizálni, neki általában minden ízlik. A fiam a legna-
gyobb kritikusom. Jó szájíze van, általában meg is foga-
dom a tanácsait, melyet el szokott mondani a jobb ered-
mény érdekében. Mellettük az unokáim, a testvéreim, az ő 
gyerekei is szívesen kóstolnak, szóval mindig van előzsű-
rim – tette hozzá végül a hölgy.

Síkfutásban még mindig ő tartja a csúcsot

Kiss Imréné a süteménykészítésben kétségkívül elkö-
telezett, s ezáltal sikeres is. Magdi más dologban is komoly 
eredményekkel büszkélkedhet, bizony sikeres sportolói 
múltja is van. 

– Túrkevére jártam gimnáziumba, de mivel ott nem 
volt szakosztály, a Szolnoki MÁV színeiben versenyeztem 
atlétaként. A száz méteres síkfutás és a távolugrás voltak 
a versenyszámaim, válogatott is voltam 1972-ben – idéz-
te fel az emlékeket. Magdi 1971-ben a Nagykun Viadalon 
(melyet manapság is, két évente megrendeznek Nagykun 
diák sportviadal néven) síkfutásban rekordot döntött.

– Ezt azóta sem szárnyalta túl senki. Én azonban elha-
tároztam, hogy amikor Túrkeve ad otthont a viadalnak, 
azt a bizonyos érmemet átadom a legjobb lány atlétának, 
vagy annak, aki megdönti a csúcsot. Ez az érem tehát egy 
vándorérem lett – tette hozzá.

Boldogan és nagy büszkeséggel adjuk közre Rimóczi Ágnes írását – mely a Szoljon.hu oldalon jelent meg -, hiszen gaszt-
ronómia rovatunk vezetőjének, Kiss Imréné Magdinak legújabb sikeréről szól. A hagyományos Szarvasi Szilvanapokon 
ismét tarolt ínyencsége a közönség körében! Szívből gratulálunk! (főszerk.)



34 35

Az égiek csapatában 
játszik tovább…

SPortSPort

   KÁNTOR LAJOS – TAC ELNÖK

JÓNáS BéLA 31 éVES KORáBAN TRAGIKuS 
HIRTELENSéGGEL ELHuNYT…

Hihetetlen és máig felfoghatatlan! Ő nemcsak a 
sporttársam, hanem a barátom is volt… nehéz meg-
szólalni.

Bécinek a családján kívül a foci volt az élete, és ezzel 
persze sokszor őrületbe kergette a szeretteit.

A KUN FC-ben kezdte el igazolt focistaként rúg-
ni a labdát még 2003-ban, majd 2006-ban átigazolt a 
városon belül a KESÉ-hez. Nagy tehetség volt, mi sem 
bizonyítja jobban, mint az, hogy mikor betöltötte a 16. 
életévét már a felnőttek között számítottak rá. 2011 
telén igazolt Túrkevére, ahol már 20 évesen kész lab-
darúgóként stabil kezdője volt a túrkevei csapatnak. 
2016-ban Mezőtúrt választotta állomáshelyeként, ahol 
egyből megyei 2-es bajnoki címnek, majd két évre rá 
megyei 1-es bronzérmnek örülhetett. Többször behív-
ták a megye-válogatottba is. 

A pályán ő volt az az ember, aki a legtöbbet fu-
tott, és a legkevesebbet beszélt, aki a legjobban nyerni 
akart, de csakis sportszerűen, Aki, ha szabálytalanko-
dott, hamarabb kért bocsánatot, mint ahogy a játék-
vezető a sípjába fújt. Ő volt az, aki sokszor a csapata 
legjobbja volt, de meccs után a legszerényebb. Ő volt 
az, aki a mérkőzés után keveset szerepelt, de ha nem 
volt ott, mindenki azt kérdezte: Béci hova tűnt? Ő volt 
az, aki mellett az ember úgy érezte jól magát, hogy le-
het hozzá sem szólt, csak ránézett és azt gondolta, de jó 
gyerek ez a Béci! Ő volt az, aki nem szavakkal, hanem 

tettekkel bizonyított, ő volt az, aki, ha sérült volt, akkor 
sem pihent, mindig talált módot az edzésre és ezáltal 
a mihamarabbi visszatérésre. Ő volt az, aki nyári vagy 
téli alapozás előtt már egyedül futott a városban, hogy 
jó formában legyen, amikor kezdődnek az edzések. 

S most ő az, aki mindenkinek hiányzik! 
A focistákról mindenkinek megvan a véleménye, ki-

nek jó, kinek rossz. A családnak is megvan, mert egy ilyen 
szomorú helyzetben ezek a sportolók egy emberként ösz-
szefogtak. A korábbi csapatai a Kunhegyes, a Túrkeve, a 
Mezőtúr mellett a Törökszentmiklós és a Fegyvernek is 
gyűjtött, illetve ajánlott fel anyagi segítséget a családnak. 
Ezen felül régi csapattársak, barátok, sportbarátok is 
küldtek hozzájárulást a következő nehéz időszakhoz.  

Béci élete rövid volt, de szép és tartalmas, a halála egy 
pillanat, de a fiaik előtt még ott áll az élet! A Mezőtúri 
csapattársak és a túrkevei barátok elhatározták, hogy a 
két fiút - saját lehetőségeik szerint, - minden hónapban 
1000, 2000, 5000,-Ft-tal segítik, hogy édesapjuk hiányán 
kívül a legkevesebbet kelljen nélkülözniük, s ezzel ők is 
olyan segítő kezet nyújtanak a srácoknak, amilyenre 
mindig számíthattak az édesapjuktól. 

Béci már az égiek csapatában játszik tovább, mert 
hogy focizik, az biztos. Ég veled, barátom!

A Túrkevei Petőfi Sándor Általános Iskola tanulói a 
közelmúltban részt vettek a Jászberényben megrendezett 
Fradi SuLiga fordulóján.  A Fradi SuLiga egy olyan kü-
lönleges bajnokság, amely nem csak a focipályán zajlik, 
hanem sokkal inkább a közösségben, ahol a programban 
résztvevők a mindennapjaikat élik. 

A Fradi SuLigában résztvevő 10-13 éves fiúk és lányok 
a szezon során 12 mérkőzést játszanak egymással, amely 
során a pályán nyújtott teljesítmény mellett pluszponto-
kat lehet szerezni jó hozzáállással, tisztességes játékkal, 
vagy egyéb, a helyi közösségért tett cselekedetekkel. A 
mérkőzések mellett a gyerekek Fradi Testnevelés Órákon, 
illetve számos személyiségfejlesztő csoportos foglalkozá-
son is részt vesznek. A program célja a résztvevők társa-
dalmi beilleszkedésének megkönnyítése, egészségének 
javítása, és Fradista kötődésének erősítése. A jászberényi 
rendezvényen két mérkőzésből kettőt sikerrel abszolvált a csa-
pat. A Petőfi csapatát Keresztes Mihály irányította. Gratulá-
lunk teljesítményükhöz!

FRADI SULIGA
ÚJABB PROGRAMBAN A PETŐFI

Augusztus végén a Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Kézilabda 
Szövetség Strandkézilabda Kupát rendezett Törökszentmiklóson.

Három korcsoportban, tizenkét csapattal, tizennyolc mérkő-
zésen mérték össze tudásukat a nyár zárásaként a fiatalok U13, U 
17 és U 18 korosztályokban. Túrkevéről a TVSE és a PDSE három 
csapattal vett részt a megyei tornán. A színvonalas mérkőzések re-
mekül szolgálták a bajnoki felkészülést. 

A nap végén strandolással zártuk a programot. Köszönjük a 
meghívást!

Szeptember 17-én Budapesten került meg-
rendezésre a Karambol Országos Bajnokság, 
ahol a túrkevei sportegyesület színeiben Hu-
dák János az előkelő 2. helyezést szerezte meg 
játékával. Eredményéhez szívből gratulálunk!

STRANDKÉZILABDA

BILIÁRD
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Október 20. csütörtök 
1030  Városi megemlékezés az 56-os Magyarok Világszövetségé-

nek részvételével - Polgármesteri Hivatal Czihat 
Károly díszterme

1030  Ünnepi köszöntő - Sallai R. Benedek, Túrkeve Város  
Polgármestere  

1040 Megemlékezés - MuRányi láSzló, az 56-os Magyarok 
Világszövetségének elnöke, egyben az „Ilyen nagy  
dolog a szabadság” - 1956 50. évfordulójára készített film 
bemutatása

1100  A Debreczeni utcától a Corvin-közig - könyvbemutató,  
Trencsényi Lászlóra emlékezünk.  
Sallai káRolyné, szerkesztő 

1130 Túrkevei 1956-os emlékműnél leróják 
tiszteletüket  
az 56-os Magyarok Világszövetségének 
képviselői és  
Túrkeve Város Polgármestere 

1430  Túrkevei Petőfi Sándor Általános Isko-
lában a 7-8. osztályosok részére Kahoot 
digitális vetélkedő 1956 tiszteletére, 5-6. 
osztályos tanulók részére kézműves relikviák készítése 
1956 emlékére. 

Október 21. péntek
1000 Rendhagyó történelemórák a Petőfi Sándor Általános 

Iskolában. Tartják a Petőfi Sándor Általános Iskola  
pedagógusai és kapáS JánoS zSolt, a túrkevei Finta  
Múzeum igazgatója

1650 Túrkevei Rocktóber megnyitása -  
Madarász Károly Városi Művelődési 
Ház

1700 néMeth nyiBa SándoR költő, zene-
szerző, zenész, olimpikon, a Magyar 
Kultúra Lovagja: Az első magyar roc-
klegendák - vándorkiállítás megnyitó,  
rocktörténeti és irodalmi előadás 

Október 22. szombat
1330  „Így emlékszem 56-ra...” - túrkeveiek szubjektív vissza- 

emlékezései a történelmi év őszi eseményeiről - a  
Túrkevei Televízió riportműsorának bemutatója a könyvtár-
ban, és a túrkevei kábel televízió csatornáján

1400 „Ilyen nagy dolog a szabadság”, az 1956 50. évfordulójára 
készített film túrkevei bemutatója a könyvtárban, és a 
túrkevei kábel televízió csatornáján 

1500 Vadász Pál Kiállítóterem: rendhagyó tárlatvezetés „Az 
agresszió évtizedei” kiállításon - a tárlatot vezeti  
Benedek CSaBa néprajzkutató, a Damjanich János  
Múzeum muzeológusa, a kiállítás rendezője,  
pallagi láSzló túrkevei rocker közreműködésével 
ezen belül LP láz

1700  Művelődési ház: HOBO-EST - Hobológiai Társaság vándorló 
kiállítása - Ez az esti program 

belépődíjas:  1.900 Ft/fő!
1800  Hobológia - Rock zene a szo-

cializmusban - beszélgetés 
FöldeS láSzló hoBóval, ezen 
belül könyvének bemutatója és 
dedikálás

1900  Amerikai ima, Jim Morrison-est 
-  FöldeS láSzló hoBó előadása

2000   SziJáRtó zSolt zenés est 

Október 23. vasárnap
845 Ünnepi szent mise a római  

katolikus templomban
915  Ünnepi istentisztelet a reformá-

tus templomban. A Kaszap Nagy 
István Református Általános 
Iskola diákjai a forradalom és 
szabadságharc  
eseményeire emlékeznek.

1030  Városi tiszteletadás az 56-os emlékműnél: Nemzeti  
Himnusz,  Könnyű ÁKos verselőadása, koszorúzás

1956-OS ESEMENYEKRE EMLEKEZIK TURKEVE

Az 1956-os forradalom és szabadságharc 66. évfordulója alkalmából megszervezésre kerülő túrkevei 
megemlékezések - azon belül                                               rockprogram. Túrkeve, 2022. október 20-23. 

Szervezi:  Túrkeve Város Önkormányzata, Túrkevei Református Egyházközség, Túrkevéért Alapítvány, 56-os Magyarok Világszövetségének  
Túrkevei  Tagozata, Finta Múzeum, Madarász Károly Művelődési Ház és Városi Könyvtár, Petőfi Sándor Általános Iskola és Kaszap Nagy István  
Református Általános Iskola és Óvoda. 

Tisztelettel várjuk a programokra  
a város lakosságát és az érdeklődő látogatókat!


